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До 90-річчя Чернігівського ОУЛМГ 
21 вересня – День працівника лісу

Стор. 15
Ветеран лісової галузі Чернігівщини Федір Ілліч Ханін   

з восьмикласником  Сергієм Примаченком, 
вихованцем  Городнянського учнівського лісництва



Призначення З Днем працівника лісу!

Розпорядженням Голови Державного агентства лісових 
ресурсів України Валерія Чернякова начальником Чернігів-
ського ОУЛМГ призначено А. О. Пивовара. 

Андрій Олексійович 
народився у смт Холми 
Корюківського району в 
1973 році. 

Свій перший трудовий 
гарт він пройшов у лісо-
культурній ланці учнів-
ського лісництва Хол-
минського лісогоспо-
дарського підприєм-
ства. Після навчання у 
Брянській державній ін-
женерно-технологічній 
академії Андрій Пиво-
вар повернувся до рід-
ного краю. І знову йо-
го зустрів Холминський 
держлісгосп. На посадах 
майстра лісу, економіс-
та зі збуту та лісничого 
(це було в період з 1996 
до 2001 р. р.) у молодо-
го фахівця формувалися 
професійне вміння і на-
бувався досвід. 

Кілька років Андрій 
Пивовар був менедже-
ром зі збуту ТОВ «Укреко-
сервіс». 

З 2003-го року він 
працює провідним спеці-
алістом в Держуправлінні 

екології та природних ресурсів по Чернігівській області. 
З 2007 до 2012 року — головний спеціаліст Держуправління 

охорони навколишнього природного середовища у нашому ре-
гіоні. 

У лютому 2012 Андрій Олексійович став головним спеціаліс-
том-держінспектором з охорони навколишнього природного се-
редовища відділу екологічного контролю природно-заповідного 
фонду, рослинного та тваринного світу Держекоінспекції у Чер-
нігівській області. 

А у лютому нинішнього року Андрія Пивовара призначено за-
ступником начальника Державної екологічної інспекції у Черні-
гівській області, заступника Головного державного інспектора з 
охорони навколишнього середовища Чернігівської області Дер-
жавної екологічної інспекції України. 

Завдяки професійним знанням, відповідальності в роботі і 
організаторським здібностям, Андрій Пивовар користувався за-
служеним авторитетом у колективі екологів. 

Представили нового керівника 25 липня, в залі засідань Чер-
нігівського ОУЛМГ, Голова Державного агентства лісових ресур-
сів України Валерій Черняков та голова Чернігівської ОДА Воло-
димир Івашко. 

І керівництво області та галузі, і новопризначений на-
чальник облуправління Андрій Пивовар говорили цього дня 
про своє бачення перспектив розвитку лісової галузі Чер-
нігівщини. 

Лісівники ж вітали та бажали Андрію Олексійовичу енергії та 
сил впевнено йти вперед і вагомих трудових досягнень у при-
множенні зеленого багатства Сіверського краю. 

Лісове господарство Чернігівщини 
очолив Андрій Пивовар

Шановні працівники 
лісового господарства, колеги!

Традиційно в третю неділю вересня ми 
відзначаємо своє професійне свято – День 
працівника лісу.

Лісове господарство України – завжди 
було і залишається пріоритетною складо-
вою народногосподарського комплексу 
держави, основою економічної стабільнос-
ті, запорукою екологічної безпеки і охорони 
навколишнього середовища.

Ліс – це безцінний дар. Його збереження  
та примноження – високе покликання всіх 
працівників лісового господарства.

Щодня сумлінно і невтомно працюючи, 
лісівники створюють десятки гектарів нових 
насаджень, охороняють ліси від пожеж, хво-
роб та шкідників, самовільних рубок, брако-
ньєрського полювання.

Завдяки самовідданій праці лісівників, 
збільшується площа лісового фонду країни, 
успішно розвивається лісогосподарська га-
лузь.

Переконаний, що Ваш професійний 
обов’язок та наполеглива праця щодо збе-
реження, раціонального  використання та 
дбайливого відтворення лісів сприятиме 
процвітанню рідної держави.

Від усієї душі щиро вітаю всіх працівників 
лісового господарства та ветеранів галузі з 
професійним святом! 

Особливо хочу звернутися зі словами 
вдячності та пошани до тих лісівників, які сьо-
годні гідно виконують військовий обов’язок у 
зоні антитерористичної операції – захища-
ють державні кордони, ризикуючи власним 
життям. Миру Вам та Вашим сім’ям, мужнос-
ті та витримки у цей непростий час.

Дорогі колеги, нехай добробут та щас-
тя наповнять ваші родини, міцного здоров’я 
Вам, благополуччя і віри, наснаги та нових 
трудових звершень.

З повагою,
Голова Державного 

агентства лісових ресурсів України
Валерій ЧЕРНЯКОВ
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До 90-річчя Чернігівського ОУЛМГ ЛІСИЛІСИЛІСИ

Усім, хто самовіддано трудився 
і трудиться на благо 

Його Величності — Українського Лісу
Збірник «Зелений 

скарб Сіверського 
краю», присвячений 
90- річчю Чернігів-
ського обласного 
управління лісового 
та мисливського гос-
подарства,  вийшов у 
світ у ювілейному для 
нас вересні.

На  сторінках цього 
видання оживають не-
забутні сторінки історії 
чернігівських держав-
них лісогосподарських 
підприємств.

Пам’ятають сіверські 
зелені масиви   імена тих лісівників, що створювали  перші ліс-
госпи у буремні 20-і роки і виводили їх на передові рубежі у   пе-
редвоєнних  п’ятирічках.

 Архівні документи свідчать, як у роки Великої Вітчизняної 
війни ліс ціною свого життя захищав  чернігівців. Він вкривався 
ранами, горів з лісовими селами, давав прихисток народним 
месникам.

 Чернігівські ліси  вистояли  і були «мобілізовані» на мирний 
труд. Схвильовано вчитуємося у спогади 40-50-х років, як  лі-
сівники до останку віддавали себе роботі. Працьовиті невтом-
ні руки цих людей відроджували ліси, додаючи  їм сили й  мо-
гутності.

 Від ветеранів, справжніх лицарів зеленої ниви, сьогодніш-
ні лісівники прийняли естафету трудових звершень і безцінний 
досвід.

Юрій ПОНОМАРЕНКО,
шеф-редактор часопису «Ліси Чернігівщини»
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З Днем працівника лісу!

Вітаємо!

ШАНОВНІ КОЛЕГИ-ЛІСІВНИКИ, 
ДОРОГІ ВЕТЕРАНИ ЛІСОВОЇ ГАЛУЗІ, 

НАШІ ЮНІ ДРУЗІ-ПОМІЧНИКИ — 
ВИХОВАНЦІ УЧНІВСЬКИХ ЛІСНИЦТВ!
СЕРДЕЧНО ВІТАЮ ВАС ЗІ СВЯТОМ — 

ДНЕМ ПРАЦІВНИКА ЛІСУ!

Наш тритисячний лісівничий колектив  комп-
лексно й раціонально використовує лісові ресурси 
краю і сумлінно несе почесну місію охоронців та за-
хисників найбільшого природного багатства Черні-
гівщини — її лісів. 

Представники лісової галузі області — це фахів-
ці високої кваліфікації, руками яких щороку ство-
рюються сотні гектарів молодих лісів. Сіверські лі-
сівники докладають немало енергії й зусиль,  щоб 
зберегти й примножити зелений скарб Придесення. 

Нинішнього року у працівників нашої галузі осо-
блива дата: відмічаємо 90-літній ювілей створен-
ня обласного управління лісового та мисливсько-
го господарства. Це великий державний механізм, 
який за час свого існування вивів лісове господар-
ство регіону на новий рівень і завжди робив ваго-
мий внесок в економіку краю. 

Люди, які служать лісам, заслуговують великої 
поваги у суспільстві. Хочеться низько вклонитися 
нашим ветеранам — за відданість обраній справі, 
за мудрість і професіоналізм, які вони передають 
сучасному поколінню лісівників. 

 Ростуть посаджені юними природолюбами ліси — 
підростає в учнівських лісництвах і наша молода зміна. 

Дорогі колеги!

Щиро дякую вам за гідне виконання намічених 
планів. 

Зичу вам міцного здоров’я, благополуччя і до-
бробуту в родинах, успіхів у виробничих буднях, 
творчої наснаги і оптимізму!

Андрій ПИВОВАР, 
начальник Чернігівського 

обласного управління лісового 
та мисливського господарства

Перевірена часом 
дружба між чернігів-
ськими та гомель-
ськими лісівниками. 
Вони і професійним 
досвідом діляться, і 
спільні добросусід-
ські заходи прово-
дять, і в гості їздять. 
Колеги завжди ві-
тають один одного 
з багатьма хороши-
ми і пам’ятними по-
діями в лісівничому 
житті. 

Працівники лісо-
вої галузі Чернігівщи-
ни нещодавно поздоровляли 
генерального директора Го-
мельського державного ви-
робничого лісогосподарського 
об’єднання Михайла Супруна 
з присвоєнням йому почесно-

го звання «Заслужений лісівник 
Республіки Білорусь». До речі, 
торік він став і «Людиною року» 
у своєму регіоні. 

«Испокон веков считается, 
что добросовестный труд на 
родной земле делает чело-

века по-настоящему 
счастливым. Каждый 
из нас на собствен-
ном примере под-
твердил, что эта 
древняя истина все 
так же верна и акту-
альна в наше время. 
Спасибо вам за то, 
что помогаете сбе-
речь и приумножить 
главные ценности 
для любого из нас 
— здоровье, безо-
пасность, мир и бла-
госостояние»,  — по-
дякував президент 
Олександр Лукашен-

ко досвідченому керівникові 
7-тисячного колективу лісівни-
ків Гомельщини. 

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

За добросовісну працю на рідній землі
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Продовження на стор. 4

З робочим візитом

Голова Державного агентства лісових ресур-
сів України Валерій Черняков 25 липня перебу-
вав у нашому краї з робочим візитом.

На межі  області, у 
Козелецькому районі, 
його зустрічали ново-
призначений началь-
ник Чернігівського 
ОУЛМГ Андрій Пиво-
вар та представники 
лісівничої громади Сі-
верщини.

Валерій Вікторо-
вич відвідав Горба-
чівське лісництво, яке 
вважається візитів-
кою чернігівських лі-
сівників. Гості огляну-
ли теплицю (її площа 
0,04 га), де вже буяли  
сіянці сосни звичай-
ної. І Валерій Черня-
ков, уважно слухаючи 
розповідь директора 
Остерського держліс-
госпу Юрія Кравчука, 
із задоволенням   доторкався долонею до зелених 
верхівок рослин.

До речі, Горбачівське лісництво предметно за-
ймається  вирощуванням декоративних порід: їх тут 
налічується  50 видів. Минулого року був значний по-
пит на декоративно-садивний матеріал: всі рослини 
жваво реалізовувалися , їх навіть не вистачило бага-
тьом бажаючим. Отож цей напрям на підприємстві 
буде   активно розвиватися.

Лісівники на чолі з Валерієм Черняковим про-
йшлися еколого-просвітницькою стежкою, помилу-
валися  садибою лісництва та ознайомилися з ро-
ботою камери  відеоспостереження (її справедливо 
називають «пильним оком»).

Валерій Вікторович заглянув і до привітного  « Лі-
совичка», в якому можна придбати  мед та варення 

з чорниці, вироби з дерева і декоративні саджанці. 
У липневу спеку гостям було приємно  напитися про-
холодної води у   затишному павільйоні .  Цей лісо-
вий магазин на гомінкому шляху приваблює туристів і 
чернігівців. Сподобався Валерію Чернякову і  дбайли-
во доглянутий рекреаційний пункт, розташований під 
розлогими деревами поруч з трасою Київ-Чернігів.

ВІДВЕРТА РОЗМОВА З ЖУРНАЛІСТАМИ

Валерій Черняков свою розмову з журналістами 
почав з доброзичливого зізнання. Він приїздить на 
Чернігівщину не вперше, відвідує Придеснянський 
край охоче і завжди радіє зустрічам зі своїми одно-
курсниками з Шацького лісного технікуму чи столич-
ної сільгоспакадемії.

Валерій Вікторович проаналізував роботу лісової 
галузі України за І півріччя 2014 року, відмітивши, що 
нині реалізовано продукції на 120 мільйонів більше, 
ніж у відповідний минулорічний період. Зміни на кра-
ще стимулюють рух вперед, додають працівникам 
галузі впевненості у завтрашньому дні. А лісівники 
Чернігівщини ніколи не пасли задніх , хоча їх і під-
водить географічне розташування. Область знахо-
диться на околиці держави, тому і партнерам, і міс-
цевим лісівникам доводиться долати значні відстані.

Остерців дуже непокоїть створення Національ-
но-природного парку «Дніпровсько-Деснянське 
межиріччя». Лише для виготовлення проекту було 
витрачено 100 тисяч гривен, а кошти на догляд та 
охорону парку  не передбачені . Виходить, ці нелегкі 
обов’язки лягли на плечі остерських лісівників. Інша 
проблема: у центрі парку два військові полігони. Хто 
відповість на питання, як почувається тут флора і 
фауна під час військових навчань? Де був глузд у ке-
рівників і тих, хто розробляв цей проект?

Валерій Черняков зазначив, що в Україні за остан-
ні 10 років таких «перекосів» було немало. Будує но-
воспечений олігарх собі маєток, а все, що навколо 
нього, оголошується заповідною зоною. На жаль, 

Валерій Черняков: «На Чернігівщині 
я не вперше і дуже люблю цей край…»
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так було в усіх українських лісах. Тільки 15% держав-
них зелених масивів можна відводити  під заповід-
ні зони.

Юрій Кравчук, директор Остерського держлісгос-
пу, зауважив: «Краще  б оці 100 тисяч віддали на при-
дбання протипожежної техніки. Виходить,  лісова по-
жежа 2008 року чиновників так нічому й не навчила…»

ЛІСОВА ГАЛУЗЬ ПЕРЕЖИВАЄ НЕЛЕГКИЙ ЧАС

Завершальною зупинкою  поїздки керівника лі-
сової галузі України Сіверським краєм стала зала 
Чернігівського ОУЛМГ, в якій були присутні керівники 
всіх 12  державних лісогосподарських підприємств. 
Серед них і голова Чернігівської ОДА Володимир 
Івашко. На цьому зібранні відбулося представлення 
нового начальника обласного управління лісового та 
мисливського господарства Андрія Пивовара.

Взявши слово, Валерій Черняков сказав, що лі-
сова галузь України зараз переживає нелегкі часи. У 
лісах Луганщини й Донеччини йде війна. Буде бага-
то переселенців з цих областей, тому лісівники ма-
ють допомогти  знедоленим людям облаштуватися 
на новому місці.   Валерій Вікторович подякував чер-
нігівським лісівникам за допомогу Українській армії і 
технікою, і коштами.

Спілкуючись з колегами, він зупинився на болю-
чій газовій темі. Зима буде дуже складною. А дрова 
паливні  — вагома енергетична складова. Їх заготов-
лено у достатній кількості в лісгоспах, тому лісівни-
кам треба вміло , активно співпрацювати з місцевою 
владою, щоб на період холодів забезпечити па-
ливом школи й лікарні, ФАПи і дитячі садки, клуби, 
сільське населення. Дрова повинні виручити людей  
в осінньо- зимовий період.

Валерій Вікторович у предметній розмові з черні-
гівськими лісівниками підкреслив, що 10 років тому 
в лісовій галузі України налічувалося 150 тисяч пра-
цівників. В результаті бездумного скорочення  зали-
шилося 47,5 тисячі. «Коли забрали сокиру у лісівника 
і прийшли приватні заготівельники, сталися й великі 
скорочення. Місцевий лісівник достеменно знав, яке 
дерево спиляти, а яке залишити. У приватних бригад 
зовсім інші підходи. Тож зароблені кошти потрібно 
вкладати у техніку для переробки деревини, у пере-
оснащення нижніх складів. Як приклад, у Остерсько-
му лісгоспі 50% деревини переробляється на місці». 

Чернігівські лісівники того насиченого липневого 
дня зблизька познайомилися і з Головою  Держліса-
гентства України Валерієм Черняковим, і зі своїм но-
вим керівником Андрієм Пивоваром.

Микола ТИЩЕНКО,
Чернігівське ОУЛМГ

Почесною грамотою Державно-
го агентства лісових ресурсів Укра-
їни нагороджено:

Миколу Базика, водія лісовозного 
автомобіля ДП «Ніжинське лісове гос-
подарство»;

Віктора Вовка, лісничого Блеш-
нянського лісництва ДП «Семенівське 
лісове господарство»;

Володимира Вольницького, 
тракториста ДП «Борзнянське лісове 
господарство»;

Володимира Глуменка, помічни-
ка лісничого ДП «Корюківське лісове господар-
ство»;

Михайла Зуба, майстра лісу ДП «Городнян-
ське лісове господарство»;

Миколу Ковбаса, заступника на-
чальника відділу лісового господар-
ства Чернігівського ОУЛМГ;

В’ячеслава Киченка, головного ін-
женера ДП «Добрянське лісове госпо-
дарство»;

Сергія Левченка, майстра лісу ДП 
«Остерське лісове господарство»;

Валерія Лепеху, водія на вивезенні 
лісу ДП «Холминське лісове господар-
ство»;

Руслана Макеєнка, майстра лісу 
ДП «Н.-Сіверське лісове господарство»;

Віталія Охріменка, верстатника 
деревообробних верстатів ДП «Прилуцьке лісове 
господарство»;

Вадима Фесюна, головного лісничого ДП 
«Чернігівське лісове господарство».

З нагоди Дня працівника лісу
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Лісова галузь Чернігівщини у I-ому півріччі 2014 р. 

7 серпня відбулося засідан-
ня колегії Чернігівського об-
ласного управління лісового та 
мисливського господарства, 
на якому аналізувалася фінан-
сово-господарська діяльність 
сіверських лісівників у І півріч-
чі 2014 року. (У роботі колегії 
взяли участь директори держ-
лісгоспів та голови профспіл-
кових комітетів). 

Відкрив захід ново-
призначений начальник 
облуправління Андрій 
Пивовар. 

З доповіддю, в якій 
підбивалися підсумки 
роботи лісогосподар-
ських підприємств за 
цей період, виступив 
начальник відділу еко-
номіки та фінансів Чер-
нігівського ОУЛМГ Во-
лодимир Полубень. 

Він відмітив, що під-
приємствами управ-
ління створено лісових 
культур на площі 1959,2 
га (це — 121% до півріч-
ного та 102% річного за-
вдань). До того ж, ство-
рено 10,4 га плантацій 
швидкоростучих лісо-
вих порід (112% річного 
завдання). 

План посіву розсад-
ників виконано на 109% 
(15,2 га). І заготовлено 
1223,7 кг насіння дерев-
них порід, що становить 
147% завдання. Крім 
того, проведено жив-
цювання 123,6 тис. шт. 
декоративних та інших 
порід. 

План по доповненню лісових 
культур на зрубах виконано на 
145% (1321,9 га) і захисних лісо-
вих насаджень — на 117% (140,1 
га). 

Також значно переверше-
но плани по обробітку ґрунту під 
створення лісових культур (151%) 
та догляду за ними на зрубах 
(128%). 

Держлісгоспи протягом 6 мі-
сяців заготовили 135,1 тис. м. 
куб. ліквідної деревини — на руб-
ках формування і оздоровлен-

ня лісів. Отож пройдено рубками 
догляду за лісом та санітарними 
рубками 5564 га зелених маси-
вів. По площі на 115,6% викона-
но план рубок догляду в молод-
няках. 

Підприємства управління ви-
конали всі профілактичні попе-
реджувальні заходи, які були 
заплановані на 6 місяців ниніш-
нього року, з охорони лісів від по-

жеж. На жаль, з вини відпочиваю-
чих і туристів (через необережне 
поводження з вогнем) протягом 
цього часу виникло 14 пожеж. 

За цей період підприємства 
заготовили 465,1 тис. м. куб. де-
ревини від усіх видів рубок: го-
ловного користування — 330 тис. 
м. куб., інших видів — 135,1 тис. 
м. куб. 

У І півріччі реалізовано дере-
вини у круглому вигляді на вну-
трішній ринок 235,9 тис. м. куб. 
(62% від загального обсягу ви-

користання), на експорт — 144,9 
тис. м. куб. (38%), направлено в 
переробку 60,3 тис. м. куб. (14%). 

Варто зауважити, що на кі-
нець 2013 року по управлінню на 
залишку було 72,9 тис. м. куб. де-
ревини, а за 6 місяців ця цифра 
зросла на 19,4 тис. м. куб. і ста-
новить 92,3 тис. м. куб. (лише 
дров паливних — 45,1%). Зараз 
у державі дуже складна еконо-

мічна ситуація у зв’язку 
з воєнними подіями на 
Сході. Гостро ставить-
ся питання про еконо-
мію у споживанні на-
селенням природного 
газу та електроенергії, 
тому очікується сувора 
зима. Але, сподіваємо-
ся, сільське населення 
області виручать заго-
товлені місцевими лісів-
никами дрова. 

З початку року про-
дуктивність праці од-
ного виробничника, за-
йнятого на переробці 
деревини, в середньо-
му по управлінню скла-
ла 81,9 тис. грн. проти 
68,1 тис. грн. за відпо-
відний минулорічний 
період. 

Обсяг направленої 
на переробку дереви-
ни — 60,3 тис. м. куб. 
А сума випущеної про-
дукції деревообробки 
— 34,9 млн. грн. Най-
більше цим питанням 
займаються у Семенів-
ському, Корюківсько-
му та Н. -Сіверському 
держлісгоспах. 

Варто додати, що у І 
півріччі загальний обсяг спожи-
вання енергоресурсів підприєм-
ствами зменшився в середньому 
на 7%. Обсяг фактично викорис-
таних паливно-енергетичних ре-
сурсів становить 6,8 тис. тонн 
умовного палива вартістю 20,2 
млн. грн. проти 7,3 тис. тонн умов-
ного палива вартістю 17,6 млн. 
грн. у першому півріччі 2013 року. 

Споживання масел і мас-
тил склало 43,5 тонн на суму 

Попереду — добрянські лісівники
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598,2 тис. грн. (У відповідно-
му періоді минулого року було 
49 тонн на суму 622,1 тис. грн.) 
Зменшення становить 11%. 

А витрати на природний газ з 
початку року у вартісному екві-
валенті зросли на 2% через під-
вищення ціни на нього. Тому при 
підготовці до осінньо-зимового 
періоду 2014-2015 р. р. заміна га-
зових котлів на твердопаливні за-
лишається одним з пріоритетних 
та першочергових завдань. Спо-
живання електроенергії, в порів-
нянні з першим півріччям мину-
лого року, майже не змінилося. 

Втім, показники питомих ви-
трат та вартості енергоносіїв, 
ціни на спожиті паливно-мас-
тильні матеріали доводять, 
що для забезпечення стабіль-
ної роботи підприємств потріб-
но і завчасно фінансо-
во планувати закупівлю 
па ливно-мастильних 
матеріалів (вартість 
його стрімко зростає), 
і ефективно викорис-
товувати та жорстко 
контролювати їх вико-
ристання, і постійно бу-
дувати та утримувати в 
належному стані тран-
спортну мережу. 

У 2014 році держ-
лісгоспи Чернігівщи-
ни запланували побу-
дувати 60,44 км лісових 
доріг на загальну суму 
3449,00 тис. грн. (Зем-
ляне полотно — 11,7 км, обла-
штування дорожнім одягом — 
16,2 км, ремонт та реконструкція 
— 32,54 км). 

Підкреслимо, що лісові до-
роги будуються підприємства-
ми переважно власними силами. 
Вже два роки дуже допомагає 
сіверським лісівникам потуж-
ний американо-корейський до-
рожньо-будівельний комплекс, 
придбаний за кошти державно-
го бюджету. Протягом 6 місяців 
дорожнім одягом облаштовано 
4,2 км та відремонтовано і рекон-
струйовано 15,2 км лісових доріг. 
Найкраще спрацювали Добрян-
ський, Н. -Сіверський, Семенів-
ський, Холминський та Городнян-
ський держлісгоспи. 

У підсумку — за результата-
ми господарсько-фінансової ді-

яльності — всі підприємства об-
ласного управління забезпечили 
зростання обсягів реалізації про-
дукції та рентабельності від усієї 
діяльності. 

Всього ж за півроку обсяг реа-
лізованої продукції склав 222 447 
тис. грн. і зріс, порівняно з відпо-
відним періодом минулого року 
на 38 668 тис. грн., або на 21%. 
Вище середньообласного темп 
росту у Н. -Сіверського (135%), 
Добрянського (127,7%), Ніжин-
ського (125,2%), Городнянського 
(124,5%) та Остерського військо-
вого (124,4%) держлісгоспів. 

Але, як і в минулорічні періо-
ди, лісове господарство області 
залишається найменш бюджет-
но підтриманим. Площа лісів 
Чернігівського ОУЛМГ становить 
15,6% всього Полісся, а бюджет-
не фінансування — 10,6% (хоча 
чернігівські державні підприєм-

ства створюють 60,6% захисних 
насаджень Полісся). 

У І півріччі поточного року 
управління отримало 1 509 тис. 
грн. бюджетних асигнувань (на 
318 тис грн. менше минулорічно-
го) — на ведення лісового госпо-
дарства та створення захисних 
лісових насаджень. 

В цілому бюджетне фінан-
сування на 1 га лісового фонду 
по Чернігівському ОУЛМГ змен-
шилося з 4,5 грн. до 3,6 грн. 
Тому основним показником, 
що характеризує стан розви-
тку лісового господарства Сі-
верського краю, вважається 
рівень коштів від реалізації 
продукції, що направляється 
на ведення лісового господар-
ства. В розрахунку на 1 га лі-
сівники збільшили фінансуван-

ня власними коштами з 88,9 
грн. до 104,7 грн. 

Найбільше коштів сьогод-
ні мають Городнянський, Н. -Сі-
верський, Остерський та Се-
менівський держлісгоспи. 
Недостатнім і найменшим зали-
шається рівень фінансування лі-
сового господарства в ДП «Чер-
нігівське лісове господарство». 

Реалізація продукції на 1 га лі-
сового фонду за І півріччя склала 
533,6 грн. і зросла, в порівнянні з 
минулорічним періодом, на 85,6 
грн., або на 19,1%. Враховуючи 
попит на деревину на внутріш-
ньому ринку, зберігається тен-
денція збільшення обсягу її ре-
алізації на експорт. Збільшення 
відбулося у всіх лісгоспах і в ціло-
му по управлінню на 32 774,6 тис. 
грн., або на 34,4%. А питома вага 
експорту в загальному обсязі ре-
алізації зросла з 51,8% до 57,6%. 

Протягом І півріччя 
підприємствами було 
реалізовано 380,8 тис. 
м. куб. деревини. 

У лісгоспах збільши-
лась ефективність пе-
реробки деревини з 1 м3 
на 66,5 грн., або на 13%. 
(Спад виробництва про-
дукції переробки дере-
вини допустили лише 
Остерський військовий 
та Чернігівський держ-
лісгоспи). 

Забезпечивши ви-
конання запланованих 
лісогосподарських за-
ходів, всі підприємства 

Чернігівського ОУЛМГ спрацюва-
ли прибутково, збільшили рента-
бельність своєї діяльності з 2,8% 
до 5,0%. За результатами діяль-
ності лісгоспи отримали 11 058 
тис. грн. чистого прибутку, що 
на 5 704 тис. грн., або в 2,2 рази 
більше минулорічного періоду. 

А середньомісячна заробіт-
на плата штатного працівника 
зросла на 364 грн. (на 12,7%) і 
склала 3 236 грн. Найбільш ви-
соких темпів зростання розміру 
заробітної плати досягли Семе-
нівський, Холминський та До-
брянський держлісгоспи. Змен-
шення продуктивності праці не 
допущено жодним підприєм-
ством. У І півріччі вона зросла на 
30,8%. 

На сьогоднішній день площа 
мисливських угідь області ста-
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новить 2 млн.789 тис га і на-
лічується 59 їх користувачів. 
У 2013 році на охорону і від-
творення тваринного сві-
ту було витрачено 5 млн.414 
тис. грн., а за видачу посвід-
чень мисливця, контрольних 
карток обліку добутої дичини 
і порушень правил полюван-
ня та ліцензій було перерахо-
вано до державного бюджету 
848 992 грн. З початку ниніш-
нього року до бюджету від 
мисливців надійшло 447 620 
грн. 

Підкреслимо, що в ціло-
му по управлінню фінансовий 
стан стабільний. За 6 місяців 
сплачено платежів до дер-
жавного і місцевого бюдже-
тів та єдиного соціального 
внеску до Пенсійного фонду 
у сумі 57 336,2 тис. грн., або 
на 123,1% до відповідного пе-
ріоду попереднього року. 

А на заходи із забезпечен-
ня оборони держави лісогос-
подарські підприємства та 
обком профспілки направи-
ли 663,4 тис. грн. 

З початку року Держліса-
гентством України (за подан-
ням управління) призначено 
двох нових директорів держ-
лісгоспів: Борзнянського — 
Юрія Перепечая і Остерсько-
го військового — Валентина 
Судака. 

За цей час було нагоро-
джено заохочувальними від-
знаками 64 кращих лісівни-
ків. 

* * *
На серпневій колегії, окрім 

основної доповіді, було роз-
глянуто також низку інших 
важливих питань. 

Начальник відділу лісо-
вого господарства Анатолій 
Курганов розповів про стан 
оформлення права постійно-
го користування земельни-
ми ділянками та використан-
ня земельних лісових ділянок 
і зміни їх цільового призна-
чення. 

На організації роботи з 
охорони лісів від пожеж зосе-
редив увагу присутніх перший 
заступник начальника управ-
ління Юрій Пономаренко. 

Тему лісокультурного ви-
робництва у І півріччі 2014 
року висвітлив головний 
спеціаліст відділу лісово-
го господарства Володимир 
Перев’язко. На засіданні ко-
легії переможцями в облас-
ному змаганні серед лісо-
господарських підприємств 
за І півріччя визнано: колек-
тив Добрянського (1-е міс-
це), Н.-Сіверського — (2-е) та 
Холминського (3-є) держліс-
госпів. 

Від імені добрянських лі-
сівників перехідний кубок 
отримав Іван Горохівський. 
Переможців, які одержали 
заслужені нагороди, привіта-
ли колеги. 

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Юрій Кравчук, директор Остер-
ського держлісгоспу, 29 серпня зу-
стрів свій полудень віку. 

Він очолює підприємство недавно — 
з 2011 року, але за цей час зумів заслу-
жити довіру й повагу у новому колективі. 
Адже Юрій Миколайович привіз із собою 
у Сіверський край передовий досвід по 
переробці деревини, який вміло впрова-
джує на виробництві. 

Своїм фаховим зростанням він 
зобов’язаний Житомирщині, містечку 
Баранівка, звідки родом. Місцевий ліс-
госп дав йому путівку в життя: юнак спо-
чатку сів за кермо автомобіля, а після 
армійської школи працював і навчався в 
Українській сільськогосподарській ака-
демії. 

Майстер лісового розсадника, стар-
ший єгер, інженер-економіст, інженер 
по переробці деревини, завідувач про-
мисловим виробництвом, інженер-тех-
нолог І-ої категорії Баранівського держ-
лісгоспу — це трудові будні і сходинки 
фахового зростання Юрія Кравчука. 

Саме йому, висококваліфікованому 
спеціалісту з передовим мисленням, 
довірили керівництво Баранівським де-
ревообробним комплексом у нелегкі 
2000-і роки. І Юрій Миколайович вивів 
підприємство в лідери. 

Наш колега красиво вписався і у ве-
лику родину лісівників Чернігівщини. 
Остерський держлісгосп міцно «стоїть 
на ногах» і найбільше займається пере-
робкою деревини. 

Шановний 
Юрію Миколайовичу!

Щиро вітаємо Вас з 50-річчям і зичи-
мо життєдайних сил, сімейного затиш-
ку, добробуту і достатку — на многії літа!

Лісівники Чернігівщини

Вітаємо!

І стала рідною Чернігівщина
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Спогади

Директори держ-
лісгоспів України 
проходили переа-
тестацію, на яку за-
прошувалися і ге-
неральні директори 
об’єднань. Якось так 
збіглося, що в один 
день на цей захід до 
столиці прибули і ке-
рівники лісової галузі 
трьох областей — Ки-
ївської, Чернігівської 
та Черкаської.

Зібрали нас у залі 
засідань. Члени ко-
легії Міністерства 
та начальники його 
управлінь з кожним вели детальну розмову про 
напрямки роботи підприємства і перспективи 
його розвитку. А на завершення  усіх вишикува-
ли перед столом колегії і тодішній міністр В.І. 
Самоплавський особисто поздоровив кожно-
го, хто здав цей відповідальний екзамен.  Після  
вітань і побажань успішної роботи до міністра 
підійшли його заступники. І Валерій Іванович, 
показуючи на делегацію чернігівців, стиха про-
мовив: «Оце — хороші хлопці!»

Скажу щиро: за все життя я не чув кращої 
оцінки своєї роботи. Адже  оцінка роботи ди-
ректорів була і моєю.

 ЛЮДИ ПОВІРИЛИ  ВАСИЛЕВІ ТИМКУ

Пригадую, як дея-
кі керівники державних 
лісогосподарських під-
приємств  Сіверщини 
прийшли на свої поса-
ди.

Ось хоча б Василь 
Федосійович Тимко, 
директор Городнян-
ського держлісгоспу. В 
ту пору директорів ви-
бирали, а не признача-
ли. Чотири спеціалісти, 
що працювали в колек-
тиві городнянських лі-
сівників,  висунули тоді 
свої кандидатури. А за 
моєю пропозицією  і 
лісничий Олешнянського лісництва Добрянського 
лісгоспу Василь Тимко ( він  тут  добре зарекомен-
дував себе) теж погодився взяти участь у  цьому 
змаганні. Місцеві висуванці ( я мав таку інформа-
цію) вели активну роботу серед працівників  гос-
подарства на свою підтримку. Вони справді були 
достойними людьми , і кожен заслуговував на ди-
ректорську посаду.

Настав день виборів. З усіх виробничих підрозді-
лів зібралося дуже багато робітників — претенден-
ти почали виступати зі своїми програмами.  Василь 
Тимко взяв слово і не розгубився, й не загубився. 
Було прийнято рішення проводити таємне голосу-
вання.

До цього часу для мене залишається загадкою, 
чому люди віддали превагу «чужакові» Василю Тим-
ку? Він переміг, та для багатьох залишався «при-
бульцем», «непізнаним  об’єктом». Я дуже пережи-
вав, як складеться доля молодого керівника на цій 
нелегкій і відповідальній посаді? Тож намагався і 
словом, і ділом підтримувати Василя Федосійови-
ча.  Городнянський райком партії теж схвалив його 
кандидатуру.

Не випускав цього директора з поля зору, допо-
ки він не завоював авторитет у колективі, не вкорі-
нився.

Я з радістю переконувався, що ні я, ні люди не 
помилилися у своєму виборі. «Обличчя» лісгоспу 
поступово почало змінюватися: стало у городнян-
ців більше організованості , чіткості в роботі,  та й 
виробничі  показники не тупцювали, а вгору йшли. І 
в результаті  — на підприємстві  зростала заробітна 
плата, вирішувалися соціальні питання. Авторитет 
директора «набирав своєї ваги» з  кожним роком.

Те, що ми бачимо у Городнянському держлісгос-
пі зараз, зроблено практично під керівництвом  Ва-
силя Тимка, якому люди свого часу повірили …

ПОВЕРНУВ ХОРОШОГО СПЕЦІАЛІСТА 
В НАШУ ГАЛУЗЬ

 Івана Горохівського, як молодого спеціаліста, 
після закінчення Львівського лісотехнічного інсти-
туту (тепер університету) направили на роботу в 
Чернігівське облуправління лісового господарства. 
Він подолав  серйозні професійні щаблі — майстер 
цеху з переробки деревини в Прилуцькому держ-
лісгоспі, інженер з лісозаготівель в Добрянському 
— і став ініціативним, знаючим спеціалістом. 

У Ріпкинському районі його помітили і запро-
понували перейти на роботу в райком партії. Іван 
Олексійович і на цій «ділянці» зарекомендував себе 
відповідальним працівником, який вміє працюва-
ти з людьми. Отож невдовзі його перевели на інше 
місце роботи, «на прорив»: директором відстаючо-
го в той період Олешнянського цегельного заво-
ду.  Довелося  Івану Горохівському освоюватися  на 
новому «гарячому» місці. Ні , він не міг плентатися 
десь на задвірках. Енергійно взявся до діла, з ро-
бітниками знайшов спільну мову, налагодив вироб-
ничий процес — і знову завод став працювати на 
повну потужність. 

Я весь час слідкував за здобутками свого коле-
ги-лісівника, доля якого такі віражі вимальовувала. 
І весь час думав, як би  повернути Івана Олексійо-
вича  до рідного берега, до лісу. Тож коли постало 
питання про кандидатуру на посаду  директора До-
брянського держлісгоспу, я, не вагаючись, звер-

Йосип Райчинець: «Пишаюся своїми учнями…»
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нувся до партійного  ке-
рівництва Ріпкинського 
району з настійним 
проханням. Звичайно, 
їм не хотілося втрачати 
такого вмілого дирек-
тора цегельного заво-
ду. Але після тривалих 
умовлянь  райкомівці 
здалися. Тільки  з ними 
було набагато легше 
домовитися, ніж з са-
мим претендентом. 

Добрянський держ-
лісгосп, де тоді налі-
чувалося понад 700 
працівників, вважався 
найбільшим бюджет-

ноутворюючим підприємством району. Іван Горо-
хівський, як відповідальна людина, відчував  той 
тягар, що ляже на його плечі. Він довго вагався. На-
решті після  неодноразових зустрічей мені вдалося 
переконати Івана Олексійовича. 

І коли я вітав  його з призначенням, то сказав такі 
напутні слова: «Щоб ти ніколи не пожалкував, що 
зробив цей рішучий крок!»

 Скільки літ минуло-пролетіло з тієї пам’ятної по-
дії. Нині Добрянський держлісгосп — одне з кращих 
підприємств лісової галузі Чернігівщини.

 За довгі роки моєї роботи в лісовій галузі області 
я мало зустрічав людей із Західної України, які б за-
лишалися працювати в її Північному регіоні. Бува-
ло, відбудуть обов’язковий термін і від’їздять додо-
му. Іван Олексійович ( він родом з Тернопільщини) 
залишився тут назавжди. А що і скільки він зробив 
для Добрянки — про це у селищі кожен розкаже…

 І ЛІСНИЧА, І «ДІЛЬНИЧНИЙ МІЛІЦІОНЕР»

Олександра Василівна Дудко, директор Семе-
нівського держлісгоспу, теж із Західної України. 
Молоде подружжя   Федір та Олександра Дудки — 
після закінчення лісогосподарського факультету 
Київської сільгоспакадемії — приїхали за направ-
ленням на роботу у Новгород-Сіверський держ-
лісгосп. Глава родини працював лісником, а його 
дружина — майстром лісу у Володимирівському 
лісництві.

 Через деякий час Федора Григоровича місце-
ва громада обрала головою сільської ради. Олек-
сандра Василівна виконувала обов’язки лісничого. 
Володимирівське лісництво було велике, із значним 
обсягом лісопромислових та лісогосподарських 
робіт. Тут і  цех деревообробки, і магазини, і їдаль-
ня. Та й весь житловий фонд населеного пункту був 
на балансі лісництва. Тому лісничий вважався і сіль-
ським головою, і дільничним міліціонером, і взагалі  
«великим начальством» для місцевих жителів.

З усім цим молода й завзята Олександра Васи-
лівна справлялася досить вправно і користувалася 
незаперечним авторитетом у людей.

 І я, коли виникла потреба у гідній кандидатурі на 
посаду директора Семенівського держлісгоспу, за-
пропонував Олександру Дудко. Вона довго вагала-

ся і врешті- решт дала згоду. Тепер треба було пе-
реконати міністра лісового господарства та органи 
місцевої влади. На мене дивилися всюди як на лю-
дину, що втрачає здоровий глузд. Хіба може бути 
жінка директором підприємства, де трудиться біль-
ше 500 осіб, не найкращої репутації?!

В  Україні тоді … лише дві жінки керували в ліс-
госпах — десь на півдні, в невеличких підприєм-
ствах.

Олександра Василівна переїхала на нове місце 
роботи. У Семенівці не переставали дивуватися: 
жінка-директор — це ж нечувано! Ніхто не вірив у 
перспективи лісгоспу.

Вона почала з роботи з кадрами: до одних з по-
вагою, до інших — суворіше, а декого нерідко на 
«килим» викликала. Налагоджувала відповідаль-
ність і дисципліну. Всі очікували, що ж воно далі 
буде?

 А Олександра Ва-
силівна рішуче «нові 
рейки» прокладала, до 
совісних людей при-
слухалася, на робо-
ті днювала й ночувала. 
Здивувалися підлеглі: 
з-під лежачого каменя 
вода потекла. Лісгосп 
ожив. І через кілька ро-
ків районне керівни-
цтво подякувало  мені 
за такого директора. 
Робітники пишаються 
підприємством, на яко-
му працюють і де хо-
роша  заробітна пла-
та. На дверях контори 
з’явилося оголошен-

ня: «Прохання — з приводу працевлаштування не 
звертатися. Всі місця зайняті».

Якось при зустрічі  міністр лісового господар-
ства України В.І. Самоплавський оголосив і мені по-
дяку за підбір таких знаючих і відповідальних ка-
дрів.

Олександра Дудко звично вранці виходить з дому  
о 6 год. 15 хвилин. Ще звечора складає денний ро-
бочий план. І вдома у неї, чудової господині, лад.

 У Володимирівському лісництві її садиба біля 
домівки була наповнена пташиними вигуками :  і 
курам, і гусям, і качкам місця вистачало, чулося 
коров’яче мукання з хліва. До цього часу пам’ятаю 
смачну гречану кашу з качкою, якою пригощала 
мене Олександра Василівна. Багато колег можуть 
пригадати її гостинність зі смачним  молоком та ва-
рениками з чорницями на столі…

  Всі три директори, про яких я розповів, нагоро-
джені високими урядовими нагородами, Заслуже-
ні лісівники України, і користуються заслуженим ве-
ликим авторитетом у своїх  колективах і в районах, 
де вони живуть і працюють.

Йосип РАЙЧИНЕЦЬ
(начальник Чернігівського обласного 

управління лісового господарства 
у 1986-2006 р.р.)
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До 90-річчя Чернігівського ОУЛМГ

Ліс — це будівельний ма-
теріал, тара, папір, штучний 
шовк і вовна, меблі, спирти і 
ефірні масла, оцет, целюлоза, 
дубильні екстракти…

Важко переоцінити значення 
лісу як природного багатства. 
Під впливом зеленого намис-
та клімат стає сприятливішим 
для життя людини і всього жи-
вого на землі. Лісові насаджен-
ня збільшують запас ґрунтових 
вод і стоку. 

Давно відома санітарно-гігіє-
нічна і санаторно-курортна роль 
лісу. Насадження оздоровлюють 
повітря, пом’якшують міський 
шум, прикрашають ландшафт. 

На 600 тисячах гектарів роз-
кинулось зелене море Чернігів-
щини. За останнє десятиріччя 
площа лісів збільшилась май-
же на 25 тисяч гектарів за раху-
нок заліснення галявин, пустирів, 
боліт. Запас деревини зріс на 22 
мільйони кубічних метрів. 

Рубки догляду за лісом здій-
снюються кожного року на 40-50 
тисячах гектарів. Вихід лісома-
теріалу від рубок догляду дове-
дено до найвищих показників у 
республіці: він становить 98,2%. 
Це значить, що використовуєть-
ся майже вся деревина — від ко-
реня до хвої. 

Дикі тварини і птахи — частин-
ка лісових багатств. І про них гос-
подарі лісу піклуються. 

Всі мисливські угіддя закрі-
плені за відповідальними колек-
тивами. У зимовий період по-
стійно проводиться підгодівля 
тварин, кількість яких зростає. 
Особливо інтенсивно розмножу-
ються олені благородні і плямис-
ті, дикі кабани, зубри, лосі, косулі. 

Зростає обсяг промислової ді-
яльності лісгоспзагів. Зараз по-
вністю механізовані процеси на 
лісорозробках, впроваджено най-
сучаснішу заготівельну техніку. 

У лісгоспзагах діють цехи по 
переробці деревини, які щоро-
ку випускають продукції більш як 
на 10 мільйонів карбованців. Це 
дерев’яно-стружкові плити, пар-
кет, ящикова тара, пиломатері-
али, різні товари культурно-по-
бутового вжитку, сувеніри, інші 
вироби. 

Одна з багатогранних турбот 
лісівників — внесок у виконання 
Продовольчої програми. Ниніш-
нього року вони намітили виро-
бити на кожного працюючого не 
менш як по 75 кілограмів м’яса. А 
в минулому році його вироблено 
більш як 260 тонн (в 1983 році по-
казник становив 150 тонн). 

Збудовано приміщення, де за-
раз утримується 500 голів вели-
кої рогатої худоби і 400 свиней, 
зарибнили 20 гектарів водойм. 
Розвивається бджільництво і ко-
нярство. На грибоварних пунктах 
заготовляються сотні тонн соло-
нини і маринованих грибів. 

Працюють цехи по виробни-
цтву хвойно-вітамінного борош-
на для громадського тваринни-
цтва. 

Ліси — улюблені зони відпо-
чинку трудівників. Зелену зону 
навколо міст і селищ збільшено 
до 15 тисяч гектарів. На осно-
вних дорогах і автотрасах, що 
пролягають через лісові маси-
ви, будуються місця для відпо-
чинку автотуристів. Обладна-
но криниці, дитячі майданчики 
тощо. 

На 40 тисячах гектарів розки-
нулися 266 заповідних об’єктів у 
лісах державного фонду. 

Господарювати лісівникам 
активно допомагають школярі — 
члени 24 шкільних лісництв, за 
якими закріплено понад 5 тисяч 
гектарів лісових масивів. Багато 
випускників щороку вступають 
до вищих і середніх спеціальних 
навчальних закладів лісового 
господарства, обирають профе-
сію господаря нашого зеленого 
друга. 

У найближчі роки наміче-
но створити ще 35 шкільних ліс-
ництв. 

У авангарді соціалістичного 
змагання — колектив Ніжинсько-
го лісгоспзагу, який очолює Г. М. 
Берізка. Ніжинці вже третій рік 
утримують першість в обласно-
му і республіканському змаган-
нях. Радують успіхи колективів 
Борзнянського і Добрянського 
лісгоспзагів, а також Щорського 
лісництва Корюківського, Коля-
жинського — Ніжинського, Олеш-
нянського — Добрянського, Бе-
рестовецького — Борзнянського 
лісгоспзагів. 

Лісівники області, працюю-
чи над виконанням завдань ХІ 
п’ятирічки, зроблять все для 
успішного виконання взятих 
зобов’язань по розвитку лісово-
го господарства і примноженню 
природних багатств зеленої кра-
си Принесення. 

Володимир ДОЦЕНКО, 
головний лісничий 

обласного управління 
лісового господарства, 

Заслужений лісовод УРСР 
(Газета «Деснянська правда», 

вересень 1985 р.)

Оберігайте зелене намисто

У 1979 році в обласну 
структуру управління було 
офіційно введено посаду 
головного лісничого. Факт 
— значимий. Він засвідчує 
і утверджує пріоритетний 
напрямок у веденні лісово-
го господарства, істотно 
підносить роль трудівника 
лісової ниви, як дбайливо-
го господаря зеленого ба-
гатства країни.

Заслужений лісовод 
України Володимир Ми-
хайлович Доценко став 
першим головним лісни-
чим на  Чернігівщині.
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Втрати

26 липня на 94-ому році 
життя перестало битися серце 
Івана Степановича Іжевсько-
го, патріарха поліських лісів, 
ветерана Великої Вітчизняної 
війни, орденоносця, Заслуже-
ного лісовода Української РСР.

Іван Степанович народився 
й виріс у селі Ходорково на Жи-
томирщині, ще до війни вступив 
до Київського лісотехнічного ін-
ституту. А у 1942 році, отримав-
ши диплом в евакуації, пішов на 
фронт. Він воював у військових 
частинах легендарних «катюш», 
був учасником штурму Берліна.

Капітан Іван Іжевський повер-
нувся додому у переможному 
1945-ому з двома орденами Чер-
воної Зірки.

Його лісова біографія почала-
ся в нелегкий повоєнний час у Сі-
верському краї: в ліспромгоспах 
Моровська та Остра. Невдовзі 
він очолив першу на Чернігівщи-
ні Остерську лісозахисну стан-
цію. Скільки знань і сил доклав 
Іван Степанович в той відбудов-
чий період для відновлення ста-
більної роботи лісової галузі на-
шої області.

Добрий слід залишив Іван 
Іжевський і в колективі прилуць-
ких лісівників, якими керував у 
пам’ятні 50-і роки.

Теплі спогади про нього й досі 
зігрівають серця багатьох до-
свідчених колег. Адже Іван Сте-
панович, протягом двадцяти ро-
ків (з початку 60-х і до середини 
80-х), працюючи начальником 
обласного управління лісово-
го господарства, по-батьківськи 

ввів у професію велику «гвардію» 
чудових спеціалістів. Високоос-
вічений, але простий і вимогли-
вий керівник, він був не тільки на-
чальником, а й хорошим старшим 
товаришем, який любив і людей, і 
ліс. Деякі його учні «доросли» до 
міністерських посад, очолювали 
лісові управління в Чернігові, Су-
мах і Полтаві.

Іван Степанович у пенсійно-
му віці завжди цікавився, чим і як 
жили чернігівські ліси? Неодмін-
но на День Перемоги він збирав 
своїх хороших друзів і колег, щоб 
під «фронтові 100 грамів» згада-
ти бойових побратимів.

Завжди поруч з Іваном Сте-
пановичем була його дружина-
порадниця Ольга Макарівна, яка 
теж трудилася в лісовому госпо-
дарстві. У лісівничого подружжя 
міцне родинне дерево: три донь-
ки, онуки й правнуки.

Образ Іван Степановича, ві-
рного лицаря лісу, його заповіти, 
поради й настанови залишаться 
в пам’яті багатьох поколінь сівер-
ських лісівників…

Лісівники Чернігівщини

28 серпня, на Першу Пре-
чисту, у селі Тютюнниця рідні, 
односельці і лісівники Корю-
ківського держлісгоспу про-
вели в останню путь загибло-
го в АТО воїна Миколу Лущика. 

Його, тракториста Брецького 
лісництва, та головного механіка 
підприємства Ігоря Мниха при-
звали в армію у березні. 

Обидва лісівники брали 
участь у бойових діях на Сході. 
Микола був навідником у танко-
вому екіпажі. 

У бою під Луганськом він заги-
нув зі своїм побратимом. Миколі не виповнилося і 
сорока років. 

А вдома на нього чекали мама і два брати — 
Сергій та Віктор. І робота в лісництві. Микола тут 
десять років працював трактористом. Коли треба, і 
лісорубом був. Їхня сім’я з лісгоспом дружить здав-
на. Мати, Лідія Іванівна, понад сорок років у бухгал-
терії трудилась. 

(Корюківський держлісгосп взяв усі витрати на 
себе в цей неймовірно важкий час для родини). 

Відспівували воїна-танкіста у 
церкві Святителя Феодосія о. Ген-
надій та о. Олександр зі Свято-Пре-
ображенського храму з Корюківки. 

Попрощатися з Миколою Лу-
щиком зійшлося все село, при-
були корюківські лісівники. Від 
обласного управління очолив де-
легацію головний інженер Олек-
сандр Кириченко. 

Сільський голова Леонід Куче-
ренко та голова Корюківської ра-
йонної державної адміністрації 
Віктор Чернуха говорили про ту 
велику ціну, яку платить Україна за 
свою незалежність, єдність і мир. 

«Гинуть кращі сини нашого народу»,  — з болем 
сказала від імені матерів Зінаїда Величко. 

Бойові друзі майор Руслан Коваль та Ігор Мних зі 
сльозами на очах прощалися з Миколою Лущиком, 
своїм надійним товаришем. 

На вічний спочинок хороброго воїна прийняла 
рідна земля…

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Не стало патріарха сіверських лісів…

Був лісорубом, а загинув, як воїн
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4 липня у ДП «Добрянське лісове господар-
ство» відбулося виїзне засідання колегії Чер-
нігівського ОУЛМГ, яке відкрив і провів перший 
заступник начальника облуправління Юрій По-
номаренко. 

Учасники зібрання зустрілися у Ріпкинському 
лісництві. Всіх приємно вразила його ошатна сади-
ба: скрізь охайно, пофарбовано. Колеги відмітили 
зі смаком виконане озеленення території. Тут по-
рядкує досвідчений лісничий Олександр Зогий. 

Це лісництво гостинно зустрічає і міністрів сусід-
ніх держав (добрянці дружать з білоруськими лісів-
никами, котрі приїздять до них з дружніми візита-
ми), і звичайних туристів. 

Переїхавши у 102-й квартал, ми пересвідчилися, 
яка серйозна робота була проведена на цій ділянці 
після весняного буревію. Оглянули також і тимчасо-
вий лісовий розсадник, і плантації новорічних яли-
нок. 

Із задоволенням учасники колегії побували на 
рекреаційному пункті «Дякова гора» і скуштува-
ли кави й чаю. Зовсім недавно тут розташовував-
ся блокпост самооборони з важкою бронетехнікою. 
Військові дякували лісівникам, адже цей пункт за-
хищав їх від холоду, дощу та вітру. 

Побували ми і на українсько-білоруському кор-
доні в Нових Яриловичах. Дуже привітний павіль-

йон «Лісовичок». Директор Добрянського держліс-
госпу Іван Горохівський сказав: «Наш магазин за 
півроку заробив 62 тисячі гривен. Наче й невеликі 
кошти, але люди сюди дорогу вже знають. Купують 
декоративно-садивний матеріал у горщиках, дари 
лісів. А от водії-дальнобійники чи стомлені неблизь-
ким шляхом туристи і чаю гарячого можуть випити, 
і змінну білизну придбати». 

А у Ново-Яриловицькому лісництві нам показа-
ли декоративну шкілку, тепличне господарство та 
розсадник. Лісництво недавно придбало і новий 
мобільний протипожежний комплекс. 

Лісничий Михайло Мамоненко провів колег на 
плантацію голубики і розповів, що кущі цієї надзви-
чайно корисної ягоди були завезені з Білорусі. На 
багатьох гілках уже достигали сині ягоди, які ми й 
скуштували. Добрянські лісівники хочуть розмно-
жити голубику. 

У Комарівському лісництві учасники заходу за-
їхали у 24-й квартал, в якому проходила цьогоріч-
на акція «Майбутнє лісу у твоїх руках!» за участю 
обласних депутатів. Лісничий Віталій Усік розказу-
вав, що непогано прижилися саджанці сосни і бе-
рези. 

Повернувшись до адмінбудівлі держлісгоспу, 
ми замилувалися побаченим. Яка краса навколо: 
дерев’яні скульптури ведмедів, дерев’яні колодязь 
і млин, дерев’яні козаки, немов справжні! Учасники 

По новій дорозі до Голубих озер

Виїзна колегія
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колегії одноголосно визнали, що ця садиба — най-
краща в області. 

Звісно, ми не обминули Добрянське лісництво. 
Лісничий Сергій Ковальчук супроводжував нас у 
тепличному господарстві, а головний інженер під-
приємства В’ячеслав Киченко ознайомив присутніх 
з роботою нижнього складу. 

На пленарному засіданні з доповіддю «Про стан 
бухгалтерського обліку та достовірність звітності 
на підприємствах Чернігівського ОУЛМГ» виступи-
ла заступник начальника облуправління, начальник 
відділу бухгалтерського обліку та звітності Наталія 
Кудласевич. 

Вона зазначила, що Державне агентство лісо-
вих ресурсів України протягом 10-14 червня про-
водило перевірки щодо 
стану бухгалтерсько-
го обліку та достовір-
ності звітності у Черні-
гівському, Остерському 
держлісгоспах та ДП 
«Остерський військовий 
лісгосп». Ці підприєм-
ства найближчим часом 
перейдуть на нову сис-
тему обліку та вестимуть 
її у відповідності до на-
ціональних стандартів. В 
той же час, перевіркою 
виявлено окремі недолі-
ки та порушення у веден-
ні бухгалтерського облі-
ку. Особливо це стосується ДП «Чернігівське лісове 
господарство». 

Головний інженер облуправління Олександр Ки-
риченко проаналізував стан оновлення техніки на 
підприємствах. 

Зокрема, протягом І півріччя 2014 року за власні 
кошти держлісгоспів було придбано 20 одиниць но-
вої техніки та обладнання на суму 2,72 млн. грн., що 
становить 35% річного плану. На ІІ півріччя намічено 
купити 18 одиниць техніки та обладнання на суму 3 
290,0 тис. грн. 

Начальник відділу лісових ресурсів Петро При-
ходько, який розповів про стан охорони праці і по-
жежної безпеки на виробничих об’єктах, підкреслив: 
«Нині у нас все гаразд. Отож треба ні на мить не за-
бувати про безпеку праці і щоденно дбати про неї». 

Після завершення пленарного засідання його 
учасники проїхали дорогою лісогосподарського 
призначення (11,2 км), побудованою у Добрянсько-
му лісництві у минулому році. Гідом був директор 
підприємства Іван Горохівський. 

І в Олександрівському лісництві ми теж побували 
на будівництві лісової дороги протяжністю 8,85 км. 
Тут працює сучасний дорожньо-будівельний комп-
лекс, доставлений з Городні. Хід робіт на цьому зна-
чному шляховому відрізку коментував В’ячеслав Ки-
ченок. 

Хотілося б розповісти про цікавий і зворушли-
вий епізод, свідками якого ми стали у мисливсько-
му господарстві «Олександрівське». Тут розводять 
диких тварин у вольєрах. Єгер Микола Ставиць-

кий порався біля лісових 
мешканців. До нього по-
приходили дикі свині з 
маленькими поросятами 
на підгодівлю. 

На кордоні Олешнян-
ського лісництва нас ві-
тав лісничий Микола Со-
рока. Ми з непідробним 
інтересом побували на 
ділянці (0,4 га), на якій 
після вибіркових рубок 
залишено життєдайний 
приріст. А на площі 0,6 га 
створені лісові культури 
посівом. «Олешнянські 
лісівники попрацювали 

з науковим підходом, зекономивши і час, і кошти», 
— відмітив директор Н.-СІверської ЛНДС Анатолій 
Жежкун. 

Липнева виїзна колегія завершилася на Голубих 
озерах. Директор Добрянського держлісгоспу Іван 
Горохівський розповів про будівництво «Березово-
го гаю». Протягом останніх двох років впорядкову-
ється на березі місце відпочинку для туристів. Вже 
споруджено 6 будиночків: 3 — на озері «Сердечко», 
3 — на малому озері у березовому гаю. 

Насичений робочий день подарував годину 
змістовного відпочинку у поліському Криму, як ста-
ли називати тепер Голубі озера…

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ
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Вереснева колегія

Чергове засідання 
колегії Чернігівсько-
го ОУЛМГ, яке про-
йшла 5 вересня, роз-
почалося з приємної 
події.  Начальник об-
луправління Андрій 
Пивовар привітав ди-
ректора Остерсько-
го держлісгоспу Юрія 
Кравчука з 50-річ-
чям,  подарував йому 
квіти, вручив Почес-
ну грамоту обласного 
управління лісового 
та мисливського гос-
подарства  й   годинник. Свят-
ковий настрій був і у Андрія 
Данька, директора Прилуць-
кого держлісгоспу. Він при-
ймав поздоровлення з днем 
народження, теж отримав   
квіти і годинник.

Головне питання порядку ден-
ного вересневої колегії  : « Про 
підсумки роботи з питань запо-
бігання корупції у І кварталі 2014 
року».

З доповіддю виступив голо-
вний спеціаліст відділу економі-
ки та фінансів Сергій Мехед.

Він зазначив, що у 2011 році 
Верховною Радою 
України був прийнятий 
Закон України «Про за-
сади та запобігання і 
протидії корупції», до 
якого у 2013 році  вне-
сені найсуттєвіші змі-
ни.

Доповідач, зокре-
ма, зупинився на ко-
ментарях  кн. «Запо-
бігання та протидія 
корупції у лісовому 
секторі України».

Так, стаття 9 За-
кону встановлює об-
меження щодо роботи близьких 
осіб. Тобто, на підприємстві не 
мають права працювати близькі 
особи директора лісгоспу. Адже 
він вирішує і підписує накази про 
прийняття на роботу і звільнен-
ня, про заохочення ( в т.ч. виплату 
премій, нагороджень тощо) і на-
кладання дисциплінарних стяг-
нень. Та закон не забороняє пра-
цювати родичам на рівнозначних 
посадах, які не підпорядкову-

ються одна одній, в одному ор-
гані державної влади, місцевого 
самоврядування чи на підприєм-
стві.

У  ситуації, якщо на підприєм-
стві в безпосередній підпоряд-
кованості працюють близькі осо-
би, виникає конфлікт інтересів. 
Наприклад, очевидний конфлікт 
інтересів буде тоді, коли дирек-
тори держлісгоспів виступають 
стороною у договірних відноси-
нах із приватними структурами, 
які очолюють їх близькі родичі .

 Або  тоді, коли  стороною у за-
купівлі товарів за державні кошти 
( і не тільки державні) є фірма, 
власник якої рідний брат голови 

комітету конкурсних торгів дер-
жавного підприємства, що про-
водить закупівлю.

Отож закон зобов’язує всіх 
державних службовців, посадо-
вих осіб лісового господарства 
вживати заходів щодо недопу-
щення виникнення конфлікту ін-
тересів.

Керівникам державних під-
приємств, установ і організацій, 
їхнім заступникам та керівни-

кам структурних під-
розділів  заборонено 
безпосередньо за-
йматися  підприєм-
ницькою діяльністю.

Лісничим та їх 
помічникам теж не 
дозволяється за-
йматися підприєм-
ницькою діяльніс-
тю. Ці обмеження 
стосуються також 
головних бухгал-
терів, начальників 
відділів лісогоспо-
дарських підпри-

ємств та їх заступників.
 Сергій Мехед відмітив, що з 

початку року у всіх держлісгос-
пах області призначені уповно-
важені особи з питань запобіган-
ня та виявлення корупції.

Колегія Чернігівського ОУЛМГ 
констатувала, що працівники 
державних лісогосподарських 
підприємств до кримінальної та 
адміністративної відповідаль-
ності за скоєння корупційних 
правопорушень за 8 місяців 2014 
року не притягувалися.

Заступник начальника облу-
правління Олександр Кириченко  
у своєму виступі проаналізував 

ефективність вико-
ристання держлісгос-
пами лісосировинних 
ресурсів.

Протягом 7-ми мі-
сяців нинішнього року 
підприємства заго-
товили 532,156  тис. 
м3 деревини. На руб-
ках головного корис-
тування — 372,6 тис.
м3. Темп заготівлі РГК 
відповідає рівню ми-
нулого року. На рубках 
формування і оздо-
ровлення лісів за 7 мі-

сяців заготовлено 159, 6 тис. м3 
деревини.

Про хід розробки насаджень, 
пошкоджених буревієм у Чер-
нігівському держлісгоспі, пові-
домили його директор Сергій 
Мотрич та начальник відділу лі-
сового господарства облуправ-
ління Анатолій Курганов.

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Вітали іменинників і розглядали актуальні питання
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Не старіють душею ветерани

Сьогодні Анатолія Васильовича Само-
киша колеги називають одним з фундато-
рів Холминського держлісгоспу. Адже він 
прийшов сюди на роботу 1 січня 1962 року і 
працював до 1 січня 2006 — го. 

Його у лісове господарство привела батько-
ва трудова стежина. Глава родини Василь Пе-
трович все життя працював у лісі. У роки Ве-
ликої Вітчизняної війни він був партизаном, а 
у мирний час — лісничим Радомського лісни-
цтва. Та невдовзі війна наздогнала колишньо-
го воїна…

І тоді 16-річний Анатолій, щоб підтримати 
осиротілу сім’ю, влаштувався на роботу в цех 
переробки деревини Корюківського лісгоспу. 
Освоївшись, юнак вирішив вступати до лісово-
го технікуму. 

Роки навчання, перша лісова зарплата, ар-
мія — незабутні сторінки молодості, які нині 
любить згадувати Анатолій Васильович. 

А з Холминським держлісгоспом він зрід-
нився. Адже тут став вимогливим і досвідче-
ним спеціалістом, професійно «виріс». Ана-
толій Васильович працював на підприємстві і 
майстром лісу, і старшим інженером лісового 
господарства. На посаді головного лісничого 
він добросовісно й самовіддано трудився 26 
років. 

У 70-80-і роки минулого століття холмин-
ці були незаперечними лідерами лісової галузі 
Чернігівщини. Звичайно, немала заслуга у ви-
робничих успіхах підприємства і Анатолія Са-
мокиша, який віддано служив лісу. 

Коли Анатолій Васильович йшов на пенсію, 
подякувати йому за добросовісний лісовий 
шлях прибув Йосип Райчинець, у той період на-
чальник Чернігівського ОУЛМГ. Ветерану-лісів-
нику подарували «газик», хоча старий, але «бо-
йовий» — на полювання, по гриби їздити. 

Анатолій Самокиш, який наступного року 
зустріне свій 80-літній ювілей, і зараз живе тур-
ботами й радощами колективу холминських лі-
сівників. 

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Як добрий спомин — ті роки
Коли Микола Федорович Терещенко йде вули-

цями Добрянки, з ним якось особливо доброзич-
ливо  вітаються  односельці. Досвідчений лісівник,  
який не один десяток літ віддав нашій  професії, 
шанована людина у селищі. 

 Він уже на пенсії, та 
з колегами у тісному 
зв’язку, цікавиться, як 
живеться  сьогодні ко-
лективу лісгоспу? Душа 
його належала лісу ще 
в дитинстві.  Микола Те-
рещенко  народився й 
виріс у лісовому селі на 
Брянщині. А студентом 
Ленінградської лісотех-
нічної академії хлопцеві 
вдалося стати не відра-
зу — після трудового гар-
ту буровим майстром в 
Українській експедиції на 
Львівщині та армійської 
служби. Опісля була ро-
бота в Тульській області, 
куди молодий спеціаліст 
поїхав за направленням. 
Згодом Микола Федо-
рович прибув у Добрян-
ський держлісгосп на  
посаду інженера лісово-
го господарства. Його, 
хорошого й відповідального фахівця, невдовзі запри-
мітили  і рядові трудівники, і керівництво.

Пригадую 1989 –й рік, коли  ми обирали Терещенка  
своїм директором. П’ять кандидатур змагалися, а  він 
переміг! Бо цінували його люди і довіряли.

Ми тоді молоді були, завзяті, та й досвіду немало  
назбирали. І  життя скрізь вирувало, не тільки в ліс-
госпі. За  період керівництва Миколи Федоровича  на 
підприємстві було споруджено бокси для автомобілів, 
введено в експлуатацію 3 вантажні крани, встановле-
но нове обладнання в цехах переробки деревини і, що 
дуже важливо, збудовано 18 квартир для лісівників. 
Тепер ті роки  у багатьох колег викликають теплі спо-
гади…

У  нелегкі 90-і Микола Терещенко «пішов у владу»: 
був обраний головою Ново-Яриловицької  сільської 
ради, а  згодом і першим заступником голови Ріпкин-
ської районної ради. Справедливий і принциповий, він 
намагався  хоч чимось допомогти людям у той  склад-
ний час.

 І  знову, після полудня віку, Микола Федорович по-
вернувся  в лісову галузь: працював лісничим Добрян-
ського лісництва.  Радів, що опинився у своїй стихії.

«Я люблю добрянські ліси і не уявляю без них свого 
життя …» — каже він молодим колегам.

Василь ГАЙДАМАКА,
інженер з охорони і захисту лісу 

ДП «Добрянське лісове господарство» 
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  Лісівники — захисникам України

У День знань

І лісівники Сіверського 
краю захищають єдність на-
шої держави на сході Украї-
ни. Півтори тонни продуктів 
(цукор, олія, борошно, кру-
пи, мед та макаронні вироби) 
зібрали працівники лісової 
галузі Чернігівщини і відпра-
вили в зону АТО наприкінці 
серпня. 

Цю допомогу воїнам-зем-
лякам надали Добрянський, 

Борзнянський, Прилуць-
кий, Остерський, Ніжин-
ський та Остерський вій-
ськовий держлісгоспи. 

* * *
Чернігівські лісівники 

підставили надійне пле-
че підтримки пораненим на 
Донбасі своїм колегам-бій-
цям: Володимиру Винничен-
ку, робітнику нижнього складу 
з Добрянського та Олексан-

дру Христосу, майстру лісу з 
Остерського лісогосподар-
ських підприємств. 

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

«Посилка» воїнам-землякам

Приємним сюрпризом для 
учнів та їх наставників із Хол-
минської середньої школи 
став приїзд начальника Черні-
гівського ОУЛМГ Андрія Пиво-
вара на свято першого дзво-
ника. Це — його рідний дім. 
Адже саме тут пройшли ди-
тинство і юність керівника лі-
сової громади краю, звідси 
розпочинався його шлях у до-
росле життя. 

Холминці завжди вдячно від-
гукуються про Олексія Семено-
вича Пивовара, який тридцять 
років працював директором міс-
цевої школи. 

Зустріч Андрія Олексійови-
ча зі своїми земляками була 

теплою і щирою. Він згадував 
роки навчання і вчителів, роз-
повідав, як з дитинства у підліт-
ків виховувалося відповідальне 
ставлення до природи, зелених 
скарбів Сіверщини. Саме тому 
він і обрав собі лісівничу профе-
сію. 

З особливою увагою слухали 
Андрія Пивовара підлітки з Хол-
минського учнівського лісництва. 

Бажаний гість вручив рідній 
школі цінний подарунок — ноутбук. 

Олександр ЖУК, 
головний лісничий 

ДП «Холминське лісове 
господарство»

На перше вересня — у рідну школу

Вихованці Городнянсько-
го учнівського лісництва на 
своє перше заняття запро-
сили знаного лісівника Фе-
дора Ілліча Ханіна. Це вже 
стало доброю традицією у 
юних природолюбів: роз-
починати кожен новий на-
вчальний рік з напутнього 
слова  ветерана лісової га-
лузі Чернігівщини.

Федір Ілліч, який розпо-
чинав свій трудовий шлях у 
Городнянському лісгоспі у  
повоєнний період, поділив-
ся зі школярами спогадами 
про ті незабутні роки. Він 
побажав учням-лісівникам   
мирного неба і здійснен-
ня молодих мрій, а також 
любити і ростити сіверські 
ліси. 

Інна ОМЕЛЬЧЕНКО,
керівник 

Городнянського 
учнівського лісництва

Напутнє слово ветерана
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  Торги

Міцна сім’я — міцна держава

Родину лісничого Узруївського лісництва 
Сергія Михайловича Шульги односельці нази-
вають працьовитою і творчою. І глава сім’ї, і 
його дружина пов’язали своє життя з лісом.

 
Раніше сім’я жила на лісовому кордоні,  а згодом 

збудувала собі дім на березі  мальовничого Узру-
ївського озера.  Дуже красиві місця. На затишному 
подвір’ї Сергія Шульги навіть колишній Президент 
України Леонід Данилович Кучма бував, коли приїз-
див у рідні краї і зупинявся тут перепочити на   ре-
креаційному пункті.

Сергій Шульга — досвідчений лісівник. Свою лю-
бов до легендарних лісів Новгород-Сіверщини він 
передав і сину   Владиславу . Тож юнак після закін-
чення 9-ти класів пішов батьковим шляхом: вступив 
до  Чугуєво-Бабчанського лісового технікуму. 

 І чоловік, і діти схвально ставляться до  творчо-
го захоплення Людмили Василівни, яка  займаєть-
ся виробами з дерева. Скільки чудових витворів 
— казкових героїв, коней, козаків — змайструва-
ли  вмілі  мамині руки! Вона скрізь справляється: і 

на роботі  встигає (лісокультурницею працює), і у 
домашньому господарстві  порядкує, і з бджола-
ми спільну мову знаходить. Адже Шульги тримають 
пасіку. І головний пасічник —  Людмила Василівна.

 Контора Узруївського  лісництва зустрічає від-
відувачів буянням квітів і розкішною зеленню. Це — 
теж заслуга Людмили Василівни  та її доньки, деся-
тикласниці Юлії.  Дівчинка часто допомагає мамі  і 
прополювати рослинки у розсаднику, і  доглядати 
квіти, і вчиться з деревом  довірливо «розмовляти».

Віталій СІДЬКО, 
головний лісничий  ДП «Новгород-Сіверське 

лісове господарство»

Мамин дивосвіт

19 серпня у залі Чернігів-
ського обласного управлін-
ня АПК відбувся аукціон з 
продажу необробленої де-
ревини.

Свою продукцію продавали 
12 державних лісогосподар-
ських підприємств. На торги 
з’їхалося 113 покупців.

Перед учасниками аукціону 
виступив головний інженер об-
луправління Олександр Кири-
ченко. Він розповів присутнім 
про висновки наради, яку перед 
початком торгів провів з дирек-
торами держлісгоспів началь-
ник ОУЛМГ Андрій Пивовар.

На нараді наголошувалося, 
що у сусідів , лісівників Сум-
ської та Житомирської облас-
тей, ціни на лісопродукцію 

дорожчі. Зокрема, у ціні 1м3 де-
ревини вже вказано ПДВ.

Протягом останнього часу 
ринок деревини, образно кажу-
чи, трясе. І лісівники роблять все 
можливе для того, щоб були за-
доволені і продавці, і покупці.

На серпневому аукціоні ви-
ставлялося 70835 м3 деревини 
і продано її 50990 м3.

Слід відмітити, що актив-
ними покупцями виявилися 
ті учасники торгів, які мають 
власну переробку та відправ-
ляють продукцію на експорт.

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Щоб і продавці, і покупці були задоволені
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  Небезпека

До відкриття сезону полювання

Наприкінці серпня у 
селі Охрамієвичі Корюків-
ського району у приват-
ному господарстві було 
виявлено хворих на аф-
риканську чуму двох сви-
ней. Про це громадськість 
повідомило Управління 
ДСНС України в Чернігів-
ській області.

Захворювання свійських 
тварин підтверджено експерт-
ним висновком Київського дер-
жавного науково-дослідного 
інституту з лабораторної діа-
гностики та ветеринарно-сані-
тарної експертизи.

Свині були забиті безкров-
ним методом, їх туші спалені.

З метою локалізації осеред-
ку захворювання встановле-
но чотирьохкілометрову зону 
навколо села. Також запрова-

джено обмеження руху тран-
спорту і заборонено вивезен-
ня за межі населеного пункту 
продуктів сировини тваринно-
го походження, кормів та інших 
вантажів.

Особлива роль у недопу-
щенні розповсюдження та 
занесення збудника АЧС на 
територію Чернігівщини відво-

диться користувачам мислив-
ських угідь.

Мисливці повинні забезпечу-
вати відбір діагностичного мате-
ріалу для проведення лабора-
торних досліджень на виявлення 
цього захворювання з усіх добу-
тих на полюванні диких кабанів. 
До того ж, систематично спо-
стерігати за дикими тваринами і 
не допускати або зменшувати їх 
міграцію з територій Російської 
Федерації та Республіки Біло-
русь до нашого регіону.

Чернігівське ОУЛМГ взяло 
на контроль здійснення всіх за-
ходів по боротьбі з африкан-
ською чумою свиней у Сівер-
ському краї.

Микола ПИРІГ, 
начальник мисливського 

відділу Чернігівського 
ОУЛМГ

Африканська чума на Чернігівщині

6 серпня, напередодні відкриття сезону по-
лювання, у Чернігівському ОУЛМГ пройшла ро-
боча нарада з користувачами мисливських 
угідь. Зібралися мисливствознавці державних 
лісогосподарських підприємств, районні мис-
ливствознавці та директори мисливських гос-
подарств.

Із вступним словом до присутніх звернувся 
представник МНС у нашій області Руслан Ведмідь. 
Він сказав, що незважаючи на V клас пожежної не-
безпеки, відкриття сезону полювання не відміня-
ється. Служба МНС йде назустріч побажанню лю-
дей, але радить бути обережними. Якщо в тих 
місцях, де мисливці намітили вийти на полювання, 
дуже сухо і до лісу близько, краще трохи зачекати і 
відкласти цей похід на інші вихідні.

А начальник відділу мисливського господарства 
Микола Пиріг передав усім від начальника облу-
правління Андрія Пивовара побажання-застережен-
ня щодо полювання у прикордонній зоні. Треба бути 
дуже обережними й пильними, аби російські при-
кордонники не розцінили постріли чернігівських лю-
бителів полювання, як напад на їхню територію.

Микола Миколайович наголошував на ретельній 
організації самого процесу полювання і дотриман-
ні правил техніки безпеки під час його проведення.

Він розповів і про свою поїздку на Львівщину. 
У складі комісії Держлісагентства України Мико-

ла Пиріг брав участь у перевірці мисливського гос-
подарства Львівської області, де запозичив деякі 
рекомендації у веденні документації (наприклад, 
журналу з техніки безпеки).

Доповідач нагадав і про посилення на Чернігівщи-
ні заходів з профілактики захворювання диких тва-
рин на африканську чуму свиней, сказ, трихінельоз та 
бруцельоз. Микола Пиріг не обминув також теми бра-
коньєрства та боротьби з ним.

І на завершення наради виступали мисливці з 
місць. Люди говорили про велику напругу в суспіль-
стві і зазначали, що чоловікам у цей тривожний пері-
од потрібна хоча б невелика розрядка. Добре зроби-
ли, що відкриття мисливського сезону не відклали.

Микола ТИЩЕНКО,
Чернігівське ОУЛМГ

Бути організованими й дисциплінованими
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Сигналізує рейдова

Наприкінці липня, як і в ми-
нулі роки, знову прийшла на 
Україну велика спека. Такі 
надзвичайні погодні умови по-
всюдно створили загрозу ви-
сокої пожежної небезпеки і 
особливої тривоги завдали 
працівникам лісової галузі. 

Чернігівські лісівники, дбаючи 
про пожежну безпеку в зелених 
масивах області, цілодобово на 
посту. 

У вихідні дні — 1-го та 2-го 
серпня — за ініціативи Чернігів-
ського ОУЛМГ була створена рей-
дова бригада (на чолі з головним 
спеціалістом відділу лісового 
господарства Володи-
миром Перев’язком), яка 
перевіряла стан готов-
ності лісогосподарських 
підприємств щодо по-
передження лісових по-
жеж чи їх оперативного 
гасіння в разі виникнен-
ня цього лиха. 

У суботу перевіря-
ючі вирушили у Щор-
ський район і побували 
у Єлінському лісництві, 
де ознайомилися зі ста-
ном готовності місцевих 
лісівників до пожежоне-
безпечного періоду. Тут 
все було підготовлено, 
як слід. 

Коли ж рейдова пере-
їхала до холминських лісівників, 
потрапила на пожежу, що вини-
кла біля лісів Сосницького агро-
лісгоспу (горіла на пні стерня). 
Бригада відразу викликала лісо-
ву охорону з Холминського держ-
лісгоспу. Рятувальники прибули 
через 15 хвилин разом з дирек-
тором підприємства Олексан-
дром Демченком, подолавши 
18-кілометрову відстань. Поже-
жу до лісу не допустили, локалі-
зували. 

На другий день рейдова бри-
гада відвідала Пакульське ліс-
ництво Чернігівського держліс-

госпу. Нас зустріли майстер лісу 
Анатолій Волох і водій пожеж-
ної машини Василь Примаченко. 
Невдовзі ми переконалися: хоча 
машина і стара, але доглянута й 
працює безвідмовно. 

Славутицьке лісництво, де 
була наступна наша зупинка, лі-
сівники називають «пороховою 
бочкою». Адже поруч чимале міс-
то, звідки до навколишніх лісів у 
літню пору йдуть і їдуть відпочи-
вати сотні людей. На жаль, не всі 
з відвідувачів зелених масивів 
відповідально ставляться до ор-
ганізації свого дозвілля на при-
роді. Про це говорив і лісничий 
Михайло Багатюк. А водій Олек-
сандр Корзун зауважив, що по-
жежну машину (три роки тому 
лісництво одержало нову техні-
ку) практично навіть не ставлять 
у бокс, бо кожного тижня виника-
ють пожежі. 

Члени рейдової бригади по-
бачили, як горів ліс Чернігівсько-
го агролісгоспу (вже на той час 
дві доби). Прибувши на місце, ми 
довго викликали телефоном ди-
ректора підприємства Олексан-
дра Балабушка, але він не від-
повідав. Мовчав він, коли жителі 
села Глядин, що біля Мньова, не 
додзвонившись, взяли лопати і 
стали гасити пожежу. Юрій Ша-
рий, представник МНС у нашій 
бригаді, викликав підмогу з Чер-
нігова. 

На жаль, біля Славутича мало 
рекреаційних пунктів для зміс-

товного відпочинку людей і май-
же відсутня попереджувальна 
протипожежна агітація. 

Хороше враження на нас 
справили відвідини Любецько-
го лісництва. Техніка тут теж ста-
ренька, але працює справно. 
Лісничий Олександр Василенко 
і чергова Ольга Блоха були біля 
камери відеоспостереження, 
спостерігали за обстановкою в 
своїх лісах. 

Далі наш маршрут пролягав у 
Добрянський держлісгосп. Чер-
гувала пильна Наталія Ярмак, по-
мічник лісничого. Вона була без-
відривно біля монітора. 

Свій недільний виїзд наш 
рейдовий колектив завершив 
на Голубих озерах. Хоча день 
наближався до вечора, але від-
почиваючих у цьому чудовому ку-
точку назбиралося до тисячі. До-
брянські лісівники вже привчили 

їх, як дотримуватися пра-
вил протипожежної без-
пеки. Але сміття не всі 
навчилися за собою при-
бирати. Псують красиву 
картину «кучугури» непо-
требу. Особливо вражає 
забрудненістю ділянка ві-
домого орендаря, який, 
уклавши угоду з лісівни-
ками, весь час забуває 
про вивезення сміття. «У 
Добрянського держліс-
госпу є всі підстави розі-
рвати з ним угоду»,  — так 
заявив головний лісни-
чий Денис Землянко. По 
добрянських лісах членів 
рейдової супроводжува-
ли лісничий Добрянсько-

го лісництва Сергій Ковальчук та 
помічник лісничого Олешнянсько-
го лісництва Євген Ходаш. 

Ми також впевнилися, що на 
підприємстві утримують у належ-
ному стані протипожежну техніку 
і піклуються, щоб відпочинок лю-
дей був безпечним. 

В поїздках рейдової бригади в 
ці спекотні дні брали участь пред-
ставники МНС у Чернігівській об-
ласті Олег Колоток та Юрій Ша-
рий і журналісти. 

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Щоб не горіли ліси
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Лісові стежки Олександра Сидоренка

З когорти заслужених

Олександр  Сидоренко, лісничий Тихоно-
вицького лісництва Корюківського держлісгос-
пу, віддав  лісовій галузі понад тридцять років.   
П’ятнадцять з них він працює в колективі під-
приємства.

 Олександра Павловича  ціну-
ють  і як досвідченого спеціаліс-
та та вмілого керівника, і як хоро-
шу людину. Все життя він служить 
своєму вірному другу — сівер-
ським лісам, оберігає й примно-
жує зелені масиви рідного краю. 
Хіба можна полічити ті лісові стеж-
ки й дороги, які пройдені Олек-
сандром Сидоренком за ці роки? 

 Адже Тихоновицьке лісни-
цтво посідає одне з чільних місць 
у лісгоспі. Загальна площа його 
лісового фонду становить 6 440 
гектарів. А річний обсяг вико-
наних робіт — лісосіка головно-
го користування — 16 810 тис.м3 
ліквідної деревини. Рубки догля-
ду проводяться на площі 183 гек-
тари (з них молодняк займає 47 га). 

Таке багатство потрібно по-господарськи вико-
ристовувати, дбайливо і відповідально відтворюва-
ти. Саме на це Олександр Павлович щодня спрямо-
вує свої знання і неабиякий професійний доробок.

 Нинішньої весни  у лісництві було посаджено 
62,9 га молодих лісів. І асортимент культур кожно-
го року поповнюється новими видами рослин.  До 
речі, у Тихоновицькому лісництві проводиться на-
садження культур екзотичних порід (сосни крим-

ської, модрини, дуба північного), вирощування яких 
не властиве для Полісся. Є тут і декоративний роз-
садник.

 Олександр Павлович  добився того, що в Тихо-
новицькому лісництві не має самовільних порубок. 
Він переконав людей, які працюють поруч з ним, що 

ліси — це державна власність. І  
лісівники вирощують їх для  ді-
тей та онуків, для майбутніх по-
колінь. 

Слід зазначити, що торік  та 
протягом шести місяців 2014 
року  Олександр Сидоренко зі 
своїм колективом не допустив 
жодної лісової пожежі. ( У цьому 
році створено 10 км  мінералізо-
ваних протипожежних смуг, за 
майже 140 кілометрами — про-
водиться постійний контроль).

Олександр Павлович  повсяк-
час у вирі лісових клопотів. Але  і 
про молодих випускників-спеці-
алістів, котрі приходять на робо-
ту в галузь, він не забуває.   

Як працювати в лісі,  навчає 
молодь: терпляче й доброзичливо. І свої професій-
ні «секрети» не стомлюється розкривати.

…Указом Президента України  Олександру Пав-
ловичу Сидоренку було присвоєно почесне звання 
«Заслужений лісівник України» — з нагоди 23-річ-
ниці Дня незалежності нашої держави.

Людмила АДАМЧИК,
старший інспектор з кадрів 

ДП «Корюківське лісове господарство» 

  Вітаємо!

Нагрудним знаком «За 
бездоганну службу в дер-
жавній лісовій охороні» 
нагороджено:

Володимира Козлов-
ського, лісничого Кобиж-
чанського лісництва ДП 
«Ніжинське лісове госпо-
дарство»;

Анатолія Курганова, 
начальника відділу лісового господарства Чер-
нігівського ОУЛМГ;

Петра Устименка, інженера з охорони та 
захисту лісу ДП «Корюківське лісове господар-
ство».

Нагрудним знаком «Від-
мінник лісового госпо-
дарства України» нагоро-
джено:

Михайла Багатюка, ліс-
ничого Славутицького лісни-
цтва ДП «Чернігівське лісове 
господарство»;

Віктора Грищенка, провідного інженера лі-
сового господарства ДП «Остерське лісове гос-
подарство»;

Володимира Максюту, лісничого Новосе-
лицького лісництва ДП «Ніжинське лісове госпо-
дарвсто»;

Володимира Манжулу, лісничого Грем’я-
цького лісництва ДП «Н.-Сіверське лісове госпо-
дарство».

З нагоди Дня працівника лісу
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Наш сучасник Віталію Сідьку — 50!

Микола Григорович Сорока працює в 
лісовій галузі з 1986 року — і весь час на 
Чернігівщині. Родом він із Волині, навчав-
ся у рідному краї у Шацькому лісовому 
технікумі і за направленням прибув на ро-
боту у Добрянський держлісгосп.

 З тих молодих років  доля Миколи Сороки 
тісно переплетена зі стежками у сіверських 
лісах.

Починав він лісником у Олександрівсько-
му лісництві. Потім були строкова служба, 
після якої Микола Григорович  знову вітався 
зі своїми лісами на Ріпкинщині. Він працю-
вав і контролером, і майстром лісу у Олексан-
дрівському лісництві, згодом став лісничим 
Олешнянського. Три роки очолював Добрян-
ський держлісгосп і знову повернувся на по-
саду лісничого Олешнянського лісництва.

Микола Григорович скрізь трудився до-
бросовісно,  необхідні знання набував і на 
практиці, і  під час навчання у Національно-
му аграрному університеті. Лісівник ретель-
но наповнював свою професійну скарбницю 
досвідом, завжди дружив з наукою. І нині він 
займається  науковою роботою, навчаючись 
у аспірантурі Національного університету бі-
оресурсів та природокористування.

Микола Сорока неодноразово нагороджу-
вався Почесними грамотами облуправління 
лісового та мисливського господарства і Ріп-
кинської райдержадміністрації , перемагав у 
професійному конкурсі «Лісничий року».

 У 2007 році Указом Президента України 
Миколу Григоровича було нагороджено ме-
даллю «За працю і звитягу». 

Лариса ІОЛКІНА,
інспектор з кадрів ДП «Добрянське 

лісове господарство»

Для Віталія Сідька, головного лісничого 
Н.-Сіверського держлісгоспу, турбота про черні-
гівські ліси, і покликання, і робота водночас. 

Він народився у ста-
ровинному полісько-
му селі Покошичі, що 
на Коропщині. І ще за 
шкільною партою ви-
рішив пов’язати свою 
долю з лісом, з дитин-
ства близьким, рідним. 

Студентські роки в 
Марійському політех-
нічному інституті на 
факультеті лісового 
господарства переко-
нали юнака, що він об-
рав «свою» професію. 

Після того, як мо-
лодий дипломова-
ний спеціаліст при-
був до старовинного 
Н.-Сіверського, його 
трудова біографія до-
бросовісно писалася 
на місцевому лісогос-
подарському підпри-
ємстві. 

Віталій Сідько починав з посади майстра побіч-
ного користування лісом, був і мисливствознавцем. 
Досвідчені колеги відмічали його ділові якості та ор-
ганізаторські здібності. Отож у колективі із задово-
ленням сприйняли призначення Віталія Григоровича 
на посаду головного лісничого лісгоспу. Виповнило-
ся вже двадцять років, як він професійно й відпові-
дально виконує цю роботу: вміло проводить заходи 
по лісовідновленню, охороні та захисту лісу, систе-
матично контролює санітарний стан зелених масивів 
і раціональне використання лісових ресурсів. 

Віталій Сідько — не лише знаючий фахівець і прин-
циповий керівник, а й хороша людина. Він користу-
ється повагою і авторитетом у трудовому колективі, 
тому понад 10 років очолює профспілковий комітет 
підприємства. 

Віталій Григорович нагороджувався Почесними 
грамотами Н.-Сіверської райдержадміністрації, Чер-
нігівського ОУЛМГ, Держкомлісагентства України, а 
також нагрудними знаками — «За 10 років бездоган-
ної служби в державній лісовій охороні» та «Відмінник 
лісового господарства України». 

Шановний Віталію Григоровичу!

Поздоровляємо вас з полуднем віку — 50-річчям!
Бажаємо вам довголіття, міцного здоров’я і ба-

дьорості, радості і сімейного затишку та подальшої 
плідної праці!

Лісівники Чернігівщини

Родом
із синьоокої

Волині

І покликання, і робота
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На Волині протягом 24-27 червня проходив 
УІІІ Всеукраїнський зліт учнівських лісництв. Зі-
бралися команди з 19 областей. (Прикро, що 
через події на Сході країни не були представ-
лені команди юних природолюбів з Донеччини, 
Луганщини, Миколаївщини, Дніпропетровщи-
ни та козацького Запорізького краю). 

Слід відмітити, що на Волині рух учнівських ліс-
ництв започатковано ще у 60-х роках минулого сто-
ліття. Отож господарі мали досвід багатий, цікавий 
і розмаїтий у екологічному вихованні молоді. 

Коли гості прибули у край голубих озер (так на-
зивають Волинь), були вражені його красою. Про-
грама заходу передбачала, окрім серйозних кон-
курсів, ще й чудові поїздки та екскурсії. 

Від Чернігівщини брали участь у зльоті представ-
ники учнівського лісництва Семенівського держліс-
госпу, створеного на базі Погорільської школи. 

Марія Гучок, Діана Пархоменко, Арсен Василен-
ко під керівництвом учителя біології Тетяни Іванівни 
Кудіної готувалися до цього заходу досить відпові-
дально. На презентації виставки досягнень учнів-
ських лісництв та захисті науково-дослідних робіт 
вони розповіли про старовинну Сіверщину та свою 
співпрацю з Семенівським лісогосподарським під-
приємством. Наші юні земляки гідно захистили 
свою науково-дослідну роботу, яку проводили про-
тягом двох років. 

Незабутнє враження на всіх учасників змагань 
справила екскурсія до Шацького Національного 
природного парку з його перлиною — озером Сви-
тязь. 

Підлітки ознайомилися також з роботою Мане-
вицького учнівського лісництва та Шацького лісово-
го коледжу ім. В. В. Сулька. Природолюби відвідали 
і ДП «Волинський лісовий селекційно-насінневий 
центр», що в селі Гаразджа Луцького району. 

Під час зустрічей та спілкуванні дітей і їх настав-
ників між собою відчувалась загальна стурбова-
ність подіями в державі, вболівання за долю Укра-
їни і єдність всіх її регіонів. 

На закриття зльоту прибув Голова Держліса-
гентства України Валерій Черняков, який і вручив 
Гран-прі команді Пліщинського учнівського лісни-
цтва Шепетівського району Хмельницької області. 

Представники Чернігівщини, продемонстрував-
ши і хороший рівень знань, і командну згуртова-
ність, були нагороджені Почесною грамотою. 

Семенівські школярі на згадку сфотографували-
ся з Головою Держлісагентства України Валерієм 
Черняковим. 

Хочеться побажати вихованцям нашого учнів-
ського лісництва творчих злетів і нових відкриттів!

Михайло ВОЛК, 
інженер з охорони та захисту лісу 

ДП «Семенівське лісове господарство»

В учнівських лісництвах

Юні семенівці на VIII зльоті
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Рекреація

Біля села Титівка, що непо-
далік Ніжина, увагу привер-
тають три ошатні альтанки в 
оточенні ялин і беріз.  Потру-
дилися майстри сумлінно, з 
вигадкою. Так і хочеться до-
торкнутися долонею до відпо-
лірованих дерев’яних брусів, 
з яких складено стіни, чи при-
сісти на лавах навколо ошку-
реного пенька діаметром з до-
брий метр.

До кожної альтанки вистеле-
но дерев’яний хідничок. Є й від-
критий пень-столик, за яким на 
менших пеньках можна посиді-
ти просто неба в колі хороших 
друзів. 

Якщо ж озирнутися, то помі-
чаємо на щиті інформацію про 
господаря  чудового місця від-
починку. Це — Вертіївське лісни-
цтво.

Ще у далекі тепер 80-і роки 
минулого століття очільник чер-
нігівських лісівників Йосип Ми-
хайлович Райчинець та директор 
Ніжинського держлісгоспу Гри-
горій Миколайович Берізка (його 
вже немає серед нас) започат-
кували рекреацію. За мету  мали 
— привчати сільських і міських 
жителів до культурного, зміс-
товного відпочинку на природі. 
Тоді ж перший секретар Черні-
гівського обкому партії  Леонід 
Іванович Палажченко (у ниніш-
ньому році йому б виповнилося 
80 років ) зібрав увесь партактив 
області і провів семінар-нараду, 
ставлячи  за приклад починання 
цивілізованого відпочинку міс-
цевого населення в лісі. 

Невдовзі на базі Ніжинсько-
го лісогосподарського підпри-
ємства відбувся семінар респу-
бліканського значення. На ньому 
ішлося про будівництво рекреа-
ційних пунктів в Україні. Ніжинці  
демонстрували свої перші, що-

йно створені місця повноцінного 
відпочинку.

  Зараз цій потрібній справі 
вже понад тридцять років.

Рекреаційні пункти є у всіх 
держлісгоспах Чернігівщи-
ни. Вони розташовані і на магі-
стралях Київ—Санкт-Петербург,  
Київ— Суми, Київ — Чернігів — 
Грем’яч, і на місцевих трасах, і на 
дорогах, що з’єднують села.

Гарно обладнані такі  місця 
відпочинку у Холминському , До-
брянському, Остерському, Семе-
нівському, Н.-Сіверському, Борз-
нянському держлісгоспах, але й 

зараз попереду ніжинські лісів-
ники.

 Щороку управління витра-
чає певні суми коштів на під-
тримання рекреаційних пунк-
тів у належному стані. Хоча їх 
обслуговування  — додаткова 
турбота працівників лісової  га-
лузі. І хоча  турбота додатко-
ва, неоплачувана, але люди, які 
присвятили своє життя лісово-

му господарству, став-
ляться до неї відпові-
дально.

До того ж, на рекреа-
ційних пунктах передба-
чено не лише хороший 
короткочасний відпочи-
нок, а й присутній вихов-
ний момент. Справді, не-
зручно викидати  пакет 
з-під ряжанки, обгортку  
від морозива  чи пляшку 
з-під мінеральної води 
або пива на зелений га-
зон, якщо за якийсь де-
сяток метрів стоїть бе-
тонний круг з написом 
«Для сміття».

Та не будемо ідеа-
лізувати наших подо-
рожніх. Трапляється, 
викидають непотріб і 
на траву, і в альтанках 
сміття залишають, і на 
кострищах биті пляш-
ки можна побачити. Але 
така вже доля господа-
рів лісу — пильнувати 
зелене багатство, при-
нагідно привчаючи бе-
режно  ставитися до 
нього і тих, хто бачить 
у лісах тільки місце для 
відпочинку…

Володимир ПЕРЕВ’ЯЗКО,
головний спеціаліст 

відділу лісового 
господарства 

Чернігівського ОУЛМГ

Дванадцять гектарів дива
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Ліс очима дітей

Неподалік села Горобіїв-
ка росте ліс, яким можна ми-
луватися будь-якої пори року. 
Якось весною у ньому опи-
нилася бойова команда ма-
леньких шибеників на чолі зі 
своїм головним «отаманом» 
дев’ятирічним Толею. Хлопці 
гралися у війну. Згодилися їм 
виготовлені рогатки, а порож-
ні пляшки слугували граната-
ми. Гра була у розпалі. Розби-
шаки спочатку обстрілювали 
з рогаток уявних ворогів (де-
рева), потім закидали їх гра-
натами. Склянки-«осколки» 
розліталися в різні боки. І ніх-
то з цього войовничого загону 
не подумав, що, сховавшись у 
траві, ці склянки можуть пора-
нити тварину чи людину, якщо 
вона ненароком наступить на 
такий «осколок». 

Захоплені грою, хлопчаки по-
чали цілитися і в птахів, які саме 
висиджували малят. Толик мало 
не збив у гнізді одну пташину 
маму, що захищала своїх жовто-
ротиків у гнізді. 

—Не чіпай їх! — злякано за-
кричав хтось із товаришів. 

— Ну, то й що? Знаєш, скіль-
ки птахів у лісі?— відповів Толик. 
— Не заважай! Ми ж на війні, на 
передовій. Снаряди вибухають!

Він миттю назгрібав листя і 
витяг сірник. Запалало вогнище, 
пішов дим. 

— Що ти накоїв?!— занепо-
коєно закричали хлопці. 

— Ми на вогняній лінії!— 
сердито відповів Толя і зник за 
деревами. 

Додому він прибіг дуже обра-
жений на хлопців. Стомившись 
після запеклого бою,  довго сидів 
на горищі й не помітив, як заснув 
тут на старому ліжку. 

Уві сні Толя побачив себе на лі-
карняному ліжку. Хлопчик сумно 
дивився у стелю. А за вікном хи-
лився до вечора похмурий день. 
Школяра, який хворів уже кіль-
ка місяців, лише зрідка навіду-
вали однокласники — і хотілося 
зануритися в подушку, щоб не-
помітно поплакати. Раптом у па-
лату залетіла та сама сіра пташ-
ка, яку Толик налякав колись під 
час «бою». Вона сіла на підвікон-
ні і тоненьким голоском мови-

ла: «Тобі допоможе вилікуватися 
наш ліс. І ще багатьом людям. А 
ти чому тоді так погано поводив-
ся? Хіба ж можна ображати і де-
рева, і птахів?»

Пташка ще трохи посиділа 
біля хлопчика і випурхнула у ква-
тирку. Толику стало дуже гірко. 
«Мамо, мамочко! Поведи мене в 
ліс! — зі сльозами вигукнув він. 
Хлопчик прокинувся від свого 
крику. Бабуся звечора розшу-
кала онука на горищі у його «ко-
мандирському» кутку і не ста-
ла будити. Вона вкрила хлопця 
теплою ковдрою, посиділа біля 
нього: набігався за день, «наво-
ювався», нехай поспить біля за-
пашного сіна. 

Прокинувшись, Толя зрадів, 
що він вдома,  а хвороба й лікар-
ня йому лише приснилися. Вра-
нішнє сонце заглядало у крихіт-
не віконце. На вишні цвірінькали 
горобці. «А як же пташенята у 
лісі?» 

Хлопчик щодуху мчав на міс-
це вчорашнього бою. Які ж мо-
лодці його друзі: зуміли загасити 
полум’я. Ось і гніздо на дереві, і 
пташенята виглядають. «Пробач-
те мені!— мовив стиха. 

Денис КОЛЕСНИК, 
учень 7-го класу 

Прилуцької СШ І-ІІІ ст. №6

Пробачте мені, «жовторотики»!

  Вітаємо!

Подякою Голови Державного лісового 
агентства України нагороджено:

Олександра Бабка, автокранівника ДП 
«Борзнянське лісове господарство»;

Василя Бахира, майстра лісу ДП «Корюків-
ське лісове господарство»;

Володимира Дятла, майстра лісу ДП  «Ні-
жинське лісове господарство»;

Юрія Кравчука, директора ДП «Остерське лі-
сове господарство»;

Олександра Кириченка, заступника началь-
ника Чернігівського ОУЛМГ;

Ігора Іллєнка, старшого майстра ДП «Остер-
ський військовий лісгосп»;

Юрія Мажугу, водія на вивезенні лісу 
ДП»Чернігівське лісове господарство»;

Миколу Макієнка, водія лісовозного ав-
томобіля ДП «Городнянське лісове господар-
ство»;

Миколу Півнюка, навальника-штабелюваль-
ника ДП «Н.-Сіверське лісове господарство»;

Віктора Перепуста, майстра лісу ДП «При-
луцьке лісове господарство»;

Сергія Поводиренка, майстра лісу ДП «Се-
менівське лісове господарство»;

Олександра Стешенкова, водія лісовозно-
го автомобіля ДП «Добрянське лісове господар-
ство»;

Михайла Устименка, верстатника деревоо-
бробних верстатів ДП «Холминське лісове госпо-
дарство»;

Миколу Чернова, тракториста ДП «Остер-
ський військовий  лісгосп».

З нагоди Дня працівника лісу



До 90-річчя Чернігівського ОУЛМГ

Вітання з поетичної Добрянки
Давній друг сіверських лісів-

ників, член редколегії часопи-
су «Ліси Чернігівщини» Сергій 
Коноваленко (Добрянець) при-
святив 90-річчю Чернігівського 
ОУЛМГ свої поетичні рядки

***
З дев’яностою річницею
Всіх я Вас вітаю!
Лісівничому народу
Щастя я бажаю:
Хай ростуть ліси великі —
Бог надасть Вам сили. 
У «насінні» лісовому
Благо України!
Хай мине лиха година, 
Ангел дасть спокою. 
Побажаю Вам натхнення, 
Хай всміхнеться доля!

***
Дайте мне кусочек хлеба, 
Хлеба не простого —
Из пшеницы золоченой
Края дорогого. 
В этот хлеб вода вливалась:
Чистая, родная…
Ни одна с ней не сравнится, 
Даже ключевая. 
Этот хлеб ветра ласкали, 
Руки хлеб месили

Моей матери любимой, 
Что меня носили…
Эти руки хлебу душу
Свою отдавали. 
Эти руки в колыбели
Нас с тобой качали…

***
Подари, художник, мне
Розовое небо. 
Воссоздай мне на холсте
Запах булки хлеба. 
Той, что мама в детстве нам
Часто выпекала. 
И под тление в печи
Песни напевала. 
Нарисуй, художник, лес. 
А еще — криницу. 
И холодную, как лед, 
Чистую водицу. 
Соловья мне нарисуй
И все его трели, 
Чтоб звучали мне они, 
Как весной свирели. 
Солнца лучик нарисуй
И лесные травы. 
И, пожалуйста, прошу:
Милые дубравы…
Пусть сверчок опять трещит, 
Сердце согревает. 
Нет милей родной земли —
Просто не бывает…

  Фотоконкурс

Два Івани: Заслужений лісівник 
України Іван Прокопович 

Данилець з онуком Іванком

Тиша у Єлінському лісі

Фото Миколи Олексієнка

Дарунки городнянського лісу
Фото Павла Дубровського



Лісничий Узруївського лісництва 
Н.-Сіверського держлісгоспу 

Сергій Шульга зі своєю родиною
Стор. 17




